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संघीय संसद 

राष्ट्रिय सभा 
बाह्रौँ अधिवशेन 

काययवाहीको सम्पूर्य ष्ट्रववरर् 

16 भदौ 2079 

धबहीवार 

बैठक सङ्ख्या- 50 

 
राष्ट्रिय सभाको आजको बैठक सम्माननीय अध्यक्ष श्री गरे्श प्रसाद धिधमल्ससनाको 

अध्यक्षिामा ददनको 1४:59 बजे प्रारम्भ भयो । 

  

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय सदस्यहरू, राष्ट्रिय सभाको आजको बैठकको 
कारबाही प्रारम्भ हनु्छ ।  

माननीय सदस्यहरू, शून्य समयमा बोसनका लाधग माननीय सदस्यहरूको नाम 
प्राप्त भएको छ । म माननीय सदस्यहरूलाई बोसन समय उपलब्ि गराउँछु । शून्य 
समयमा बोसनको लाधग प्रत्येक माननीय सदस्यहरूलाई एक एक धमनेटको समय धनिायरर् 
गरेको  

छु । माननीय उदय बहादरु बोहरा ।  

 

माननीय श्री उदय बहादरु बोहरा (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी, एकीकृि समाजवादी):- 
सम्माननीय अध्यक्षज्यू, भरखरै गहृ ल्जसला ससयान गएर आए ँ । राधप्त राजमागय 
अस्िव्यस्थ छ । यात्रीहरूले ठुलो सास्िी बेहोरररहेका छन ् । िलुसीपरुदेल्ख 
कपरुकोटसम्मको खण्ड ..... एकदमै कम्ि धबजोग छ । यसबारे पष्ट्रहले पधन मैले 
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सम्माधनि सदनमार्य ि कुरा उठाएको हुँ । कुनै सनुवुाइ भएन र यसमा सडक धडधभजन 
कायायलय दाङ र ठेकेदाको धमलेमिो र लापरबाही प्रष्ट देल्खन्छ । र यो गलि हो । यो 
बदमासी हो र यो धमलेमिोपूर्य भष्टाचार हो । त्यसो भ'को हनुाले सम्माधनि 
अध्यक्षज्यूमार्य ि सम्बल्न्िि मन्त्रालय र सम्बल्न्िि धनकायलाई गम्भीर ध्यान आकर्यर् 
होस ्भने्न म अनरुोि गनय चाहन्छु । िन्यवाद । 

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय उधमयला अयायल । 

 

माननीय श्री उधमयला अयायल (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी, माओवादी केन्र):- खास गरी 
अष्ट्रहले मिेशमा पानी नपरेर िेरै खास गरी यो जनु नारायर्ी धसँचाइको उत्तरपदिको 
भागमा चाष्ट्रहँ अष्ट्रहले िान रोपेको छ । िर सप्पै सु् खा भएर चर चर ल्चरेका छन 
जधमनहरू । यो समस्या बारम्बारको समस्या हो ।  

अको समस्या कम्िीमा ७ लाख मेष्ट्रिकटन मल चाष्ट्रहँनपुनेमा अष्ट्रहले १ लाख धबस 
हजार २५ हजारभन्दा बढी मल पधन आउन सकेको छैन । मिेशमा धसँचाइ र मलको 
अभावले खाद्यान्नको एउटा स्रोि भएको मिेशको जनु जधमन छ त्यो उपयोग हनु 
सष्ट्रकरहेको छैन ्। र बारम्बार यो समस्या मिेशले झेधलरहेको अवस्थामा अब यसमा 
बहउुदे्दशीय पहाड- मिेश बहउुदे्दशीय धसँचाइ आयोजनाहरूलाई कायायन्वयन गरेर 
लैजानपुने, मललाई समयमै उपलब्ि गराउनपुने यो समस्यालाई बारम्बरा चाष्ट्रहँ िाकेिा 
भइरहेको र हरेक सदनमा यो हरेक वर्य उठँदा पधन यसको लाधग एउटा वहृत्तर ष्ट्रहसाबले 
सोच बनाएर जाने कुरामा कमजोरी रहेको छ र यसमा म सरकारको ध्यानाकर्यर् गराउन 
चाहन्छु । यस्िा योजना ..... (समय सष्ट्रकएको) 

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय िलु प्रसाद ष्ट्रवश्वकमाय ।  

 

माननीय श्री िलु प्रसाद ष्ट्रवश्वकमाय (राष्ट्रिय जनमोचाय):- सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, 
यो हालै पश ुल्चष्ट्रकत्सा पश ुस्वास््य िथा पश ुसेवा पररर्द् ष्ट्रविेयक, 2076 जनु यहाँ 
प्रस्ििु ऊ छ । त्यसमा अष्ट्रहलेसम्म देशमा १५ सय भेटनरी डाक्टर भएको र त्यसमध्ये 
आिा ष्ट्रवदेश गएको र बाँकी सरकारी सेवा उच्च पद र सहर केल्न्रि रहेको हनुाले 
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ग्रामीर् र दगुयम क्षेत्रहरूमा डाक्टरहरूको उपल्स्थधि नै नभएको अवस्था छ र त्यहाँ 90 
प्रधिशि कामहरू अन्य प्राष्ट्रवधिक जनशल्िले गनुयपरेको अवस्था छ । त्यसैले भेटनरी 
डाक्टरहरूभन्दा बाहेकका र अन्य प्राष्ट्रवधिक ष्ट्रवशेर्ज्ञ िथा प्राष्ट्रवधिकलगायिका भेटनरी 
सेवामा काययरि जनशल्िलाई अष्ट्रहलेको प्रस्िाष्ट्रवि ष्ट्रविेयकले समेटने हनुाले त्यसलाई पास 
गनुयपछय भने्न आफ्नो चाष्ट्रहँ भनाइ राख्न चाहन्छु । िन्यवाद ।  

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय नारायर् दत्त धमश्र ।  

 

माननीय श्री नारायर् दत्त धमश्र (नपेाली कागँ्रसे):- सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, 
कुलमान आए; कुलमान आए लोडसेष्ट्रटङ हट्यो भने । साँच्चै हट्यो माधनसहरू त्यधिखेर 
खसुी भए । खसुी मातै्र भएनन ्दङ्ग परे । रे्रर कुलमान आए अझ गजव होला भनी 
ष्ट्रवजलुी भारि धनकासी पधन भयो । म कैलाली बस्छु । यस वर्य जस्िो गमी 
माधनसहरूले कुलमान रे्रर आए अब ि अब अघोष्ट्रर्ि लोडसेष्ट्रटङ भयो । गमीले हैरान 
भयो लैन लैन भन े। म बढुाधनलकण्ठ बस्छु । त्यहाँ पधन लोडसेष्ट्रटङ झ्याम्म झ्याम्म 
बत्ती जान्छ । के भयो ? दोस्रो पटक कुलमान उही हनु ्ष्ट्रक र्रक भएर आए ।  

डेङ्गु, डेङ्गु डेङ्गु, डेङ्गु धनयन्त्रर् होस सरकार डेङ्गु धनयन्त्रर् गरौँ । मलखाि ि 
यसपाला पाउँदै पाएनन ्माधनसहरूले बडा हैरान छ । िन्यवाद । 

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय भवुन बहादरु सनुार । 

  

माननीय श्री भवुन बहादरु सनुार (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी, माओवादी केन्र):- 
अध्यक्ष महोदय, छोटो समयमा ि कधि कुरा राख्न सष्ट्रकन्छ होला र । र पधन अष्ट्रहले 
रे्रर चाड पवयहरू अगाधड बढेका छन ्। हामी चाड पवयको नल्जकधिर पधुगरहेका छौँ ।  

राज्यले सहकारीलाई असाध्यै ष्ट्रवश्वास गरेर पसलहरू र सस्िो चाष्ट्रहँ 
ष्ट्रकसानहरूलाई चाष्ट्रहँ सषु्ट्रविाहरू उपलब्ि गने सहकारी जहाँ राज्यले 'गाउँ गाउँमा 
सहकारी घरघरमा भकारी' भने्न पष्ट्रवत्र उदे्दश्य धलएर सञ्चाधलि सहाकारीहरू अष्ट्रहले 
असाध्यै बदनाम भइरहेका छन ्। जस्िै: अब सनु्न आइराखेको छ । जनिाले द:ुख गरेर 
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सङ्कलन गरेको रकमहरू िी सहकारीका प्रमखुहरूले गटुमटु्याएर चाष्ट्रहँ र्रार भएका 
घटानाहरू ददनददनै जस्िो सनु्नमा आइरहेको ..... (समय सष्ट्रकएको) ।  

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय मदन कुमारी शाह (गररमा) । 

 

माननीय श्री मदन कुमारी शाह (गररमा) (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी, एकीकृि 
समाजवादी):- सम्माननीय अध्यक्षज्यू, नपेाल आधथयक ष्ट्रवकासको ष्ट्रहसाबले अगाधड बढी नै 
रहेको छ । र हामीले भधनरहेका छौँ । आधथयक ष्ट्रवकासको एउटा आिार नेपालको 
पययटन क्षेत्र हनु सक्छ भनेर । नेपालको कैलाली ल्जसला जो सदुरुपल्िममा पदयछ । 
त्यहाँका नदीहरूमा डल्सर्न वर्ाययाममा देख्न पाइन्छ । िर अष्ट्रहलेसम्म राज्यको त्यिाधिर 
ध्यान नगइरहेको अवस्थामा म कैलाली ल्जसलाको दल्क्षर्पूष्ट्रवय क्षेत्र ष्ट्रटकापरु र भजनी 
नगरपाधलकामा रहेका पथ्रयैा, महना, कडा र कान्रा र कर्ायली नदी िटीय क्षेत्रलाई 
डल्सर्न संरक्षर् क्षेत्र घोर्र्ा गररयोस ्भनी सम्बल्न्िि मन्त्रालयसँग माग गदयछु । र यदद 
यसो सनय सष्ट्रकयो भने डल्सर्नको संरक्षर् हनुे छ र हामीले चाष्ट्रहँ पययटन क्षते्रको ष्ट्रवकास 
गनय सक्ने छौँ । र पययटन क्षेत्रको ष्ट्रवकास गदाय एउटा पययटकले आरू्सँग १० ओटा 
रोजगारी सजृना गछय भने्न एउटा जनु जनु मान्यिा छ । जनु ि्याङ्कले देखाएको छ । 
यो रोजगारी सजृना गनय म पधन यसले पधन मद्दि पगु्न ेछ भन्ने ष्ट्रवश्वास धलएको छु । 
..... (समय सष्ट्रकएको) 

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय मोहमम्द खाधलद । 

 

माननीय श्री मोहमम्द खाधलद (जनिा समाजवादी पाटी नपेाल):- सम्माननीय 
अध्यक्षजी, गि वर्य सु् खाबाट ग्रधसि ष्ट्रकसानहरूलाई सरकारले क्षधिपूधिय वा राहि स्वरूप 
केही रकम प्रदान गने धनर्यय गर् या धथयो । अधिकाङ्खशले पायो पधन िर धसराहा 
नगरपाधलकाका दजयनौँ ष्ट्रकसानहरूले हालसम्म यो राहि रकम पाएको छैन । त्यसिर्य  
म सम्बल्न्िि धनकायको ध्यान आकर्यर् गराउन चाहन्छु । िन्यवाद । 

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय सरेुश कुमार आलेमगर। 
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माननीय श्री सरेुश कुमार आलेमगर (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी, माओवादी केन्र):- 
सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, ष्ट्रवश्वभरर Climate Change वेगवान गधिमा बढेको हनुाले 
होला काठमाडौँमा पधन धनकै गमी बष्ट्रढसकेको छ । त्यसै कारर्ले होला िराईका 
मछेडहरू यहाँ धनकै आइसकेछन ्र डेङ्गुको प्रकोप रै्लाइसकेछन । यो डेङ्गकुो प्रकोपले 
मेरो आफ्नै घरबेटी लोकसेवा आयोगका पूवय अध्यक्ष पधन पीधडि हनुभुएको छ । त्यसैले 
यो डेङ्गुको रोकथामको लाधग यसलाई गम्भीर रूपमा धलएर िेरै मान्छेलाई असर पानुयभन्दा 
अगाधड नै राज्यले, सम्बल्न्िि धनकायले, व्यल्िहरूले यसलाई गम्भीररूपमा धलएर त्यसको 
रोकथामको लाधग पयायप्त मात्रामा ियारी गनुयपने आवश्यकिा दे्दछु । िन्यवाद । 

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय राजेन्र लक्ष्मी गैरे। 

 

माननीय श्री राजेन्र लक्ष्मी गैरे (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी, एकीकृि समाजवादी):- 
खास गरी आज मष्ट्रहलाहरूको महान चाड धिजको पञ्चमी आज यो चाडको ददन । हामीले 
यो चाडलाई मष्ट्रहलाहरूको अधिकारको रूपमा धलएका छौँ । र यो अधिकारको रूपमा 
सल्म्झरहँदा हाम्रा केही उपलल्ब्िहरू ि हाधसल भएका छन ्। आउने धनवायचनमा अझै 
हाम्रो राजनीधि दलहरूले र धनवायचन आयोगले मष्ट्रहलाहरूलाई िेरैभन्दा िैरै प्रत्यक्ष 
धनवायल्चि गनय सर्लिा धमलोस ्शभुकामना भन्न चाहन्छु ।  

र अको कुरा मैले बाटोको िैरैचोष्ट्रट उठाए बटुवलदेल्ख ष्ट्रहँडेको आज १२ बजे 
मातै्र यहाँ आइपधुगयो । सारै ददुयशा छ यधि ध्यानाकर्यर् गराउन चाहन्छु । िन्यवाद । 

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय सदस्यहरू, शून्य समयमा माननीय सदस्यहरूले 
बोसने क्रम यहीीँ समाप्त हनु्छ । 

माननीय सदस्यहरू, राज्यका धनदेशक धसद्धान्ि, नीधि र दाष्ट्रयत्वको कायायन्वयन, 
अनगुमन िथा मूसयाङ्कन सधमधिका माननीय सदस्य देवेन्र दाहाललाई "राज्यका धनदेशक 
धसद्धान्ि, नीधि र दाष्ट्रयत्वको कायायन्वयन, अनगुमन िथा मूसयाङ्कन सधमधिको वाष्ट्रर्यक 
प्रधिवेदन, 2076" र "राज्यका धनदेशक धसद्धान्ि, नीधि र दाष्ट्रयत्वको कायायन्वयन, 
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अनगुमन िथा मूसयाङ्कन सधमधिको एकीकृि प्रधिवेदन, 2079" सभासमक्ष पेस गनय समय 
उपलब्ि गराउँछु । 

 

राज्यका धनदेशक धसद्धान्ि, नीधि र दाष्ट्रयत्वको कायायन्वयन, अनगुमन िथा मूसयाङ्कन 
सधमधिका माननीय सदस्य श्री देवेन्र दाहाल:- सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, नेपालको 
संष्ट्रविानको िारा ५३ बमोल्जम नेपाल सरकारले संष्ट्रविानको भाग-४ मा उसलेल्खि 
राज्यका धनदेशक धसद्धान्ि, नीधि र दाष्ट्रयत्वको कायायन्वयनका सम्बन्िमा गरेका काम र 
प्राप्त उपलल्ब्िसष्ट्रहिको वाष्ट्रर्यक प्रधिवेदन रािपधिसमक्ष पेस गनुयपने र रािपधिले त्यस्िो 
प्रधिवेदन प्रिानमन्त्रीमार्य ि संघीय संसदमा पेस गने व्यवस्था रहेको छ ।  

त्यसै गरी संष्ट्रविानको िारा ५४ ले संष्ट्रविानको भाग ४ मा उसलेल्खि राज्यका 
धनदेशक धसद्धान्ि, नीधि िथा दाष्ट्रयत्वको प्रगधिशील दाष्ट्रयत्वको कायायन्वयन भए नभएको, 
अनगुमन र मूसयाङ्कन गनय काननुबमोल्जम एक सधमधि रहेने छ भने्न व्यवस्था नेपालको 
संवैिाधनक इधिहासमा प्रथमपटक गररएको व्यवस्था हो । उसलेल्खि व्यवस्था धलल्खि 
संष्ट्रविान भएका अन्य मलुकुहरूमा पधन ष्ट्रवरलै पाइन्छ । नेपालको संष्ट्रविानमा यस 
ष्ट्रकधसमको संवैिाधनक व्यवस्था गररएकोमा संष्ट्रविान धनमायिाहरूलाई उच्च सम्मानका साथ 
िन्यवाद ददन चाहन्छु ।  

सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, नेपालको संष्ट्रविानको िारा १०४ को उपदर्ा (२) 
बमोल्जम संघीय संसदका दवैु सदनको संयिु बैठकको कायय सञ्चालन र संघीय संसदको 
संयिु सधमधिको गठन काम कारबाही संघीय संसदको दवैु सदनको संयिु बैठकले 
स्वीकृि गरेको धनयमावलीमा काययष्ट्रवधिबमोल्जम हनुे छ भने्न व्यवस्था गरेको छ । 
िदअनरुूप संघीय संसदको 2075/03/08 गिे बसेको संयिु सदनबाट पाररि संघीय 
संसदको संयिु बैठक र संयिु सधमधि कायय सञ्चालन धनयमावली, 2075 बमोल्जम 
कायय हुँदै आएको छ ।  

सोही धनयमावलीको व्यवस्थाबमोल्जम प्रधिधनधि सभाको धमधि 2075/05/31 
को बैठकबाट प्रधिधनधि सभाका ११ जना माननीय सदस्यहरूको नाम सवयसम्मधिबाट 
मनोनयन भएको धथयो । सोअनरुूप राष्ट्रिय सभाको 2075/06/04 को बैठकबाट 3 
जना माननीय सदस्यहरूको नामसमेि सवयसम्मधिबाट मनोनयन भएको धथयो । संघीय 
संसदको संयिु बैठक र संयिु सधमधि कायय सञ्चालन धनयमावली, 2075 मा व्यवस्था 
भएअनरुूप राज्यका धनदेशक धसद्धान्ि, नीधि िथा दाष्ट्रयत्वको कायायन्वयन, अनगुमन 



 
 

7 

सधमधिको पष्ट्रहलो बैठक  2075 साल असोज 07 गिे बसेको धथयो । सधमधिमा हाल 
पदेन सदस्यबाहेक 14 जना माननीय सदस्यहरू रहनभुएको छ ।  

नेपाल सरकारलाई संघीय संसदप्रधि उत्तरदायी र जवार्देही बनाउन सरकारबाट 
भए गरेका काम कारबाहीको अनगुमन र मूसयाङ्कन गरी आवश्यक धनदेशन वा राय 
ससलाह ददनसमेिका लाधग धनयमावलीमा भएको व्यवस्थाअनसुार यस सधमधिको 
काययक्षेत्रधभत्र राज्यका धनदेशक धसद्धान्ि, नीधि िथा दाष्ट्रयत्वको प्रगधिल्शि 
कायायन्वयनसम्बन्िी ष्ट्रवर्य  

पदयछ । सधमधिको गठनपिाि ् सभापधिको धनवायचन नभएसम्म सधमधिको बैठक जेष्ठ 
सदस्य माननीय श्री रािेश्याम अधिकारीको सभापधित्वमा बसेको धथयो । सधमधि गठन 
भएदेल्ख यो प्रधिवेदनको समयसम्म सधमधिको ५३ ओटा बैठक बसेको अवस्था छ ।  

सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, यस सधमधिले 20७५/06/07 गिे बसेको पष्ट्रहलो 
बैठकबाट धनष्ट्रवयरोि रूपमा सधमधिको धनवायचन सम्पन्न गरेको िथा अन्य बैठकहरूबाट 
सधमधिको काययष्ट्रवधि पाररि गनुयको साथै नेपालको संष्ट्रविानमा उसलेख गररएका राज्य 
ष्ट्रवधभन्न नीधिहरूमध्ये ल्शक्षा, स्वास््य, अन्िरायष्ट्रिय सम्बन्ि िथा ष्ट्रवकाससम्बन्िी नीधिका 
ष्ट्रवर्यहरूलाई प्रमखु प्राथधमकिासाथ राखी सधमधिको कायय योजना ियार गरी कायायन्वयन 
गदै आएको छ । जनआकाङ्खक्षा र जनअपेक्षालाई जनिाकै प्रधिधनधिहरूमार्य ि 
कायायन्वयन गने गराउने उदे्दश्यका साथ यो सधमधि ष्ट्रक्रयाल्शल रहँदै आएको छ । यसै 
सन्दभयमा प्रस्ििु प्रधिवेदनहरूमा सधमधिले गरेका काययहरू ष्ट्रवस्ििृ रूपमा समावेश गररएको 
बेहोरा सम्माधनि राष्ट्रिय सभासमक्ष जानकारी गराउन चाहन्छु । सधमधिको 
काययसम्पादनका धसलधसलामा सधमधिले ल्शक्षा, ष्ट्रवज्ञान िथा प्रष्ट्रवधि मन्त्रालय; स्वास््य िथा 
जनसङ्ख्या मन्त्रालय; भधूम व्यवस्था, सहकारी िथा गररबी धनवारर् मन्त्रालय; परराि 
मन्त्रालय; भौधिक पूवायिार िथा यािायाि मन्त्रालय; अथय मन्त्रालय; उद्योग, वाल्र्ज्य िथा 
आपूधिय मन्त्रालय र राष्ट्रिय योजना आयोगका ल्शक्षा िथा स्वास््य ष्ट्रवर्य हेने 
सदस्यलगायि आयोगका पदाधिकारीलाई सधमधिमा आमन्त्रर् गरी छलर्ल गनुयको साथै 
आवश्यकिाअनसुार सम्बल्न्िि मन्त्रालयका माननीय मन्त्री िथा पदाधिकारीहरूलाई 
सधमधिमा आमन्त्रर् गरी छलर्ल गदै आएको छ ।  

सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, संघीय संसदअन्िगयि गदठि यस संयिु सधमधिलाई 
आगामी ददनमा थप प्रभावकारी िथा पररमार्मखुी बनाउन सधमधि ष्ट्रक्रयाशील रहने छ । 
यसका लाधग आवश्यक अन्िष्ट्रक्रय या, छलर्ल िथा ष्ट्रवचार, ष्ट्रवमशय गरी काययक्षेत्रधभत्रका 
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काम कारबाही सम्पादन गनय स्रोि व्यवस्थापन गदै राष्ट्रिय एवम ् अन्िरायष्ट्रिय असल 
अभ्यासको अध्ययन गरी सधमधिका काम कारबाहीलाई थप प्रभावकारी र ष्ट्रक्रयाशील 
बनाइने छ । 

सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, अन्त्यमा सधमधिको काययमा सहयोग परु् याउनहुनुे 
सम्माननीय सभामखुज्यू, सम्माननीय अध्यक्षज्यू, माननीय उपसभामखुज्यू, ित्कालीन 
माननीय उपाध्यक्षज्यू, सम्बल्न्िि मन्त्रालयका माननीय मन्त्रीज्यूहरू, सधमधिका माननीय 
सदस्यज्यूहरू, सधमधिसँग सम्बल्न्िि आयोग एवम ् धनकायका पदाधिकारीहरू, संघीय 
संसदका ित्कालीन िथा वियमान महासल्चव र सधमधि सल्चवालयका काययरि सम्पूर्य राि 
सेवक कमयचारीहरू, सधमधिको कायय सम्पादनमा सहयोग परु् याउनहुनु े ष्ट्रवज्ञ एवम ्
सरोकारवालाहरू एवम ्सम्पूर्य सञ्चारकमी धमत्रहरू र धमत्रहरूसमेिलाई हाददयक िन्यवाद 
ददँदै सम्माननीय अध्यक्षज्यूको अनमुधिले राज्यका धनदेशक धसद्धान्ि, नीधि िथा दाष्ट्रयत्वको 
कायायन्वयन अनगुमन, सधमधिको वाष्ट्रर्यक प्रधिवेदन, 2076 र राज्यका धनदेशक धसद्धान्ि, 
नीधि िथा दाष्ट्रयत्वको कायायन्वयन अनगुमन सधमधिको एकीकृि प्रधिवेदन, 2079 राष्ट्रिय 
सभासमक्ष पेस गदयछु । िन्यवाद । 

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय सदस्यहरू, अब म ष्ट्रविायन व्यवस्थापन सधमधिका 
ज्येष्ठ सदस्य माननीय नारायर् दत्त धमश्रलाई सम्माननीय रािपधिबाट पनुष्ट्रवयचारका लाधग 
ष्ट्रर्िाय भई प्रधिधनधि सभाबाट सन्देशसष्ट्रहि प्राप्त "नेपाल नागररकिा (पष्ट्रहलो संशोिन) 
ष्ट्रविेयक, २०७९" सम्बन्िी र प्रधिधनधि सभाबाट सन्देशसष्ट्रहि प्राप् ि "कारागार ष्ट्रविेयक, 
२०७६" सम्बन्िी ष्ट्रविायन व्यवस्थापन सधमधिका प्रधिवेदनहरू क्रमशः सभासमक्ष पेस 
गनय समय उपलब्ि गराउँछु । 

 

ष्ट्रविायन व्यवस्थापन सधमधिका ज्येष्ठ सदस्य माननीय श्री नारायर् दत्त धमश्र:- 
सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, संघीय संसदको दवैु सदनबाट पाररि भई प्रमार्ीकरर्का 
लाधग पठाइएको संघीय संसदबाट पनुः गहन अध्ययन,  छलर्ल,  ष्ट्रवमशय र ष्ट्रवश्लरे्र्सष्ट्रहि 
संघीय संसदमा पनुष्ट्रवयचार हनु रािपधिको कायायलयको धमधि २०७९/०४/२९ को 
पत्रसाथ प्रधिधनधि सभामा ष्ट्रर्िाय पठाइएकोमा उि सभाबाट यथारूपमा पनुः पाररि भई 
राष्ट्रिय सभाको व्यवस्थापन प्रष्ट्रक्रयामा आएको नेपाल नागररकिा (पष्ट्रहलो संशोिन) 
ष्ट्रविेयक, २०७९ लाई धमधि 2079 भार १२ गिेको बैठकको धनर्ययअनसुार ष्ट्रविायन 
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व्यवस्थापन सधमधिमा छलर्ल गरी प्रधिवेदन पेस गनय पठाएकोमा यस ष्ट्रविेयकका 
सम्बन्िमा 2079 भार 13 र 15 गिे गरी २ पटक सधमधिको बैठक बस्यो । 
छलर्लमा माननीय गहृ मन्त्री,  गहृ मन्त्रालयका सल्चव र गहृ मन्त्रालयका साथै कानून, 
न्याय िथा संसदीय माधमला मन्त्रालयका सम्बद्ध कमयचारी लगायिको उपल्स्थधि रहेको 
धथयो । 

यस सधमधिमा ष्ट्रविेयकमाधथको छलर्लदेल्ख प्रधिवेदन ियारीसम्मको क्रममा 
औपचाररक र अनौपचाररक रूपमा सहयोग परु् याउनहुनुे माननीय गहृ मन्त्री, सधमधिका 
माननीय सदस्यहरू, गहृ मन्त्रालय र काननु मन्त्रालयका िथा न्याय, संसदीय माधमला 
मन्त्रालयका सम्बद्ध पदाधिकारीहरूका साथै सधमधि सल्चवालय पररवारलगायि सम्बद्ध 
सम्पूर्यलाई हाददयक िन्यवाद व्यि गदयछु । 

सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, सधमधिले नेपाल नागररकिा (पष्ट्रहलो संशोिन) 
ष्ट्रविेयक, २०७९" मा छलर्ल गरी पाररि यस प्रधिवेदन यस सम्माधनि सदनमा पेस 
गदयछु । 

 सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, राष्ट्रिय सभाको 2079 साल साउन 23 गिे 
बसेको बैठकको धनर्ययअनसुार ष्ट्रविायन व्यवस्थापन सधमधिमा दर्ावार छलर्ल गरी 
प्रधिवेदन पेस गनायका लाधग प्रधिधनधि सभाबाट सन्देशसष्ट्रहि राष्ट्रिय सभामा प्राप्त कारागार 
ष्ट्रविेयक, 2086 माधथ सधमधिले संवि ्2079 साल साउन 24, 26, 30, 31 र 
भदौँ 1, 2, 7 र ९ गरी ८ पटक बैठक बसी माननीय गहृ मन्त्री ष्ट्रविेयकमाधथ संशोिन 
प्रस्िावका प्रस्िोिा माननीय सदस्यहरू, गहृ मन्त्रालयका सल्चव, सम्बद्ध पदाधिकारी, 
काननु न्याय िथा संसदीय माधमला मन्त्रालयका सम्बद्ध पदाधिकारीहरू, कारागार 
व्यवस्थापन ष्ट्रवभागका महाधनदेशकलगायिको उपल्स्थधिमा छलर्ल गररएको धथयो ।  

ष्ट्रविेयकका ष्ट्रवधभन्न दर्ामा समूहगि र व्यल्िगि गरी कुल १४ जना माननीय 
सदस्यबाट ७४ ओटा बुदँामा संशोिन प्रस्िाव प्राप्त भएका धथए ँ । यस सधमधिमा 
ष्ट्रविेयकमाधथको दर्ावार छलर्लदेल्ख प्रधिवेदन ियारीसम्मको क्रममा  औपचाररक र 
अनौपचाररक रूपमा सहयोग परु् याउनहुनुे माननीय गहृ मन्त्री, सधमधिका माननीय 
सदस्यहरू, गहृ मन्त्रालय र काननु मन्त्रालयका िथा न्याय, संसदीय माधमला मन्त्रालयका 
सम्बद्ध पदाधिकारीहरूसाथै सधमधि सल्चवालय पररवारलगायि सम्बद्ध सम्पूर्यलाई हाददयक 
िन्यवाद व्यि गदयछु । 
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सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, सधमधिले कारागार ष्ट्रविेयक, 2076 मा प्राप्त 
संशोिन प्रस्िावहरूमाधथ दर्ावार छलर्ल गरी पाररि प्रधिवेदनसष्ट्रहिको ष्ट्रविेयक यस 
सम्माधनि सदनमा पेस गदयछु । 

  

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय देवेन्र दाहाल । 

 

माननीय श्री देवेन्र दाहाल (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी, एमाले):- सम्माननीय अध्यक्ष 
महोदय, ष्ट्रविायन व्यवस्थापन सधमधिमा बहमुिले पाररि भा'को नागररकिा ष्ट्रविेयकको 
बारेमा पाररि भएको भनेर मातै्र उसलेख गररएको छ । त्यसैले गदाय त्यो बहमुिले पाररि 
भएको । यो इमान्दाररिा भएन । ष्ट्रहजो कुरा भएको धथयो बहमुिले पाररि भएको भनेर 
उसलेख गने भनेर र यो गम्भीर आपधि छ यसमा । इमान्दाररिा भएन र त्यो 
प्रधिवेदनमा त्यो कुरा सच्याउनपुछय । िन्यवाद । 

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय सदस्यहरू, यहाँ लेल्खएकोमा बहमुिबाट पाररि 
भनेर लेल्खया'छ । सधमधिको ष्ट्रविेयक, 2079 सधमधिको बहमुिबाट प्रस्ििु रूपमा 
पाररि भनेर भन्या'छ । िर पढ्न े बेलामा माननीय सदस्यले त्यसलाई छुटाउनभुा'को 
हदुाँखेरर म जानकारी गराए । िन्यवाद ।  

माननीय सदस्यहरू, अब म माननीय कृष्ट्रर् िथा पशपुन्छी ष्ट्रवकास मन्त्री 
मगेृन्रकुमार धसंह यादवलाई प्रधिधनधि सभाबाट सन्देशसष्ट्रहि प्राप्त "पश ुस्वास््य िथा पश ु
सेवा पररर्द् ष्ट्रविेयक, 2076 माधथ ष्ट्रवचार गररयोस"् भन्न े प्रस्िाव प्रस्ििु गनय समय 
उपलब्ि  

गराउँछु । 

 

माननीय कृष्ट्रर् िथा पशपुन्छी ष्ट्रवकास मन्त्री श्री मगेृन्रकुमार धसंह यादव:- 
सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, अध्यक्ष महोदयको अनमुधिले प्रधिधनधि सभाबाट सन्देशसष्ट्रहि 
प्राप्त "पश ुस्वास््य िथा पश ुसेवा पररर्द् ष्ट्रविेयक, 2076 माधथ ष्ट्रवचार गररयोस"् भन्न े
प्रस्िाव सभासमक्ष पेस गछुय । िन्यवाद । 
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सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय सदस्यहरू, कृष्ट्रर् िथा पशपुन्छी ष्ट्रवकास मन्त्री 
मगेृन्रकुमार धसंह यादवले पेस गनुयभएको प्रधिधनधि सभाबाट सन्देशसष्ट्रहि प्राप्त "पश ु
स्वास््य िथा पश ु सेवा पररर्द् ष्ट्रविेयक, 2076 माधथ ष्ट्रवचार गररयोस"् भन्न े
प्रस्िावमाधथको छलर्ल प्रारम्भ हनु्छ । यस क्रममा ष्ट्रविेयकको सैद्धाल्न्िक पक्षमा मात्र 
छलर्ल हनुे बेहोरा जानकारी गराउँछु । छलर्लमा भाग धलन चाहनहुनुे माननीय 
सदस्यहरूले आआफ्नो नाम अध्यक्षको ड्याससँगै बसेका सल्चवालयका कमयचारीहरूलाई 
उपलब्ि गराइददनहुनु अनरुोि गदयछु । प्रत्येक माननीय सदस्यको लाधग 3 धमनेट समय 
धनिायरर् गरेको छु । 

माननीय भगविी न्यौपाने । 

 

मानननीय श्री भगविी न्यैपान े (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी, एमाले): सम्माननीय 
अध्यक्षज्यू, वास्िवमा यो ष्ट्रविेयकको ष्ट्रवर्यमा अधलकधि सरोकारवाला व्यल्िहरूको कुरा 
बाल्झएको जस्िो खास गरी पाराभेट, भेटनरी र त्यसपधछ चाष्ट्रहँ नेपाल एधनमल साइन्स 
एसोधसएसनमा आबद्ध हनुेहरूको चाष्ट्रहँ एक आपसमा मिमिान्िर धनकै भएको हामीले  

पायौँ । उहाँहरूले सम्बल्न्िि व्यल्िहरूले हामीलाई भेट्न ुपधन भएको व्यल्िगि रूपमा 
माननीयज्यूहरूलाई छुिाछुिै भेटेर आफ्ना आफ्ना कुरा पधन राख्नभुएको छ । उहाँहरूको 
एसएमएस अष्ट्रहले पधन आइराखेको छ । त्यसैले उहाँहरूको धबचमा िेरै अन्िरष्ट्रवरोि 
भएको हामीलाई महससु पधन भएको छ । त्यसो भा'को हनुाले यी ष्ट्रवर्यमा उहाँहरूले 
योगदान गने सन्दभयमा आफ्नो आफ्नो ठाउँबाट आफ्नो आफ्नो सेक्टरबाट योगदान गनुय 
नै गनुयभएको छ । खास गरी यो पाराभेटको ष्ट्रवर्यमा जनु यो िेधनङ गरेर चाष्ट्रहँ 
उहाँहरूले  सेवा गररराख्नभुएको छ । औपचाररक ल्शक्षाभन्दा पधन यो िेधनङबाट चाष्ट्रहँ 
उहाँहरूले सेवा प्रवाह गररराख्नभुएको ष्ट्रवर्य छ । यो ष्ट्रवर्यलाई धलएर चाष्ट्रहँ यो नेपाल 
एधनमल साइन्स एसोधसएसनले चाष्ट्रहँ िेरै यहाँ आबद्ध हनुेहरूले िेरै चाष्ट्रहँ आपधि पधन 
प्रकट गररराख्नभुएको छ । त्यसैले यो ष्ट्रविेयकको ष्ट्रवर्यमा उहाँहरूलाई 
सरोकारवालाहरूलाई जसले यो पाराभेटमा संलग्न हनुेहरूले ग्रामीर् एररयामा धनकै िेरै 
सेवा प्रदान गरेको हामीले पाउछौँ । ित्काल हनुे समस्याहरूलाई उहाँहरूले सेवा 
ददइराख्नभुएको हामीले पाउँछौँ िर पधन उहाँहरूको धबचमा जे मि मिान्िर छ यसलाई 
एकरूपिा सयाउनका धनल्म्ि िालमेल गनयका धनल्म्ि एउटा धमलाएर लैजानको धनल्म्ि 
ष्ट्रकनभने उहाँहरूको सेवा देशलाई आवश्कयिा छ । सबैको सेवा देशलाई आवश्कयिा 
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छ । त्यसकारर्ले गदायखेरर पधन यो ष्ट्रवर्यमा सधमधिमा नै व्यापक ढङ्गले छलर्ल हनु 
जरुरी छ । सरोकारवाला व्यल्िहरूलाई बोलाएर, उहाँहरूको सझुाव धलएर, सधमधिमा 
व्यापक छलर्ल गरेर चाष्ट्रहँ सयाउन जरुरी छ भन्ने मेरो राय छ । िन्यवाद ।    

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय सरेुश कुमार आलेमगर । 

 

माननीय श्री सरेुश कुमार आलेमगर (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी, माओवादी केन्र):- 
सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, यो जनु ष्ट्रविेयक प्रस्ििु भएको छ भरखरै यो बारेमा मेरो 
पधन माननीय भगविी न्यौपानेज्यूले राख्नभुए जस्िै िारर् रहेको छ । यो ष्ट्रविेयकका 
साथीहरूसँग मेरो भेटघाट भयो कुराकानी भयो । त्यसको साथसाथै अरू साथीहरू जो 
हनुहुनु्छ । यसको पष्ट्रहलेदेल्ख नै एउटा ऐन पाररि भएर सोसरहको संस्था छँदै छ । िी 
साथीहरूसँग पधन मेरो भेट भएको धथयो । दवैु पक्षका साथीहरूले मसँग कुरा राख्नभुएको 
धथयो । उहाँहरू दवैु पक्षको कुरा सनु्दा, उहाँहरूको डकुमेन्ट हेदायखेरर िेरै कुरा धमलेको 
जस्िो लाग्यो । त्यसैले यो जनु ष्ट्रविेयक पेस भइरहेछ । हामी पाररि गनय गइरहेका  
छौँ । यो बारेमा पष्ट्रहला भएका साथीहरूको चाष्ट्रहँ कुनै आपधि ष्ट्रवरोि छैन । िर नाम 
अधल अधल जधु्न जान्छ र त्यसको काम हो । त्यसको लाधग अधलकधि ओभरसयाष्ट्रपङ 
जस्िो, कधलकधि िालमेल नधमसया जस्िो चाष्ट्रहँ हनु्छ । त्यसकारर्ले गदायखेरर उहाँको 
भनाइ चाष्ट्रहँ के छ भने दवैु पक्षलाई सँगै राखेर िेरै अन्िर ि छैन ्। दवैु पक्षको सेवा 
जनिालाई चाष्ट्रहन्छ । पश ुसेवा, पश ुस्वास््य जनु कुरा छ त्यो महत्त्वपूर्य पधन छ । 
त्यसैले दवैु पक्षलाई सँगै राखेर कुरा राम्रोसँग बझेुर यो ष्ट्रविेयक पाररि गनय पाए हनु््यो 
भने्न कुरा उनीहरूले राखेका छन ्। र मलाई पधन के लाग्छ भने यसरी िरुुन्ि त्यधिकै 
पाररि गररददँदा अधलकधि झनै नधमठो ल्स्थधि सजृना पधछ हनु्छ ष्ट्रक । ष्ट्रकनष्ट्रक यो 
ष्ट्रविेयकको ष्ट्रवरुद्धमा एकथरी साधथहरू आन्दोलन गदै हनुहुनु्छ । उहाँहरूको आन्दोलन 
कधि जाएज छ कधि नाजाएज छ भने्न मैले केलाई सकेको छैन । त्यिाधिर म पसेको 
छैन । िर दवैु पक्षलाई रा्दाखेरर र दवैु पक्षको कुराहरू सनुेर दवैु पक्षलाई सँगै राखेर 
दवैु पक्षको कुराहरू सनुेर अधन यो ष्ट्रविेयकलाई पाररि गनय जादाँखेरर नै राम्रो हनु्छ भन्ने 
मलाई लाग्दछ । र सम्माननीय अध्यक्ष महोदयमार्य ि त्यो ल्स्थधिको सजृना गररयोस ्। 
त्यो पररल्स्थधि सजृना गनयको लाधग सरकारलाई एक प्रकारको रुधलङ जस्िै गररयोस ्भन्ने 
अनरुोि गनय चाहन्छु । िन्यवाद ।  
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सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय प्रधमला कुमारी ।  

 

माननीय श्री प्रधमला कुमारी (जनिा समाजवादी पाटी, नपेाल):- सम्माननीय अध्यक्ष 
महोदय, पश ुल्चष्ट्रकत्सा पररर्द् ऐन, 2055 सँग बाल्झने गरी हाल कायायन्वयनमा रहेको 
पश ुस्वास््य िथा पश ुसेवा ऐन, 2055 को हबुह ुनामाकरर् गरी 2079/04/31 
गिे प्रधिधनधि सभाबाट पाररि भई राष्ट्रिय सभामा आज छलर्लमा रहेको पश ु स्वास््य 
िथा पश ु सेवा पररर्द् ष्ट्रविेयक, 2079 को सन्दभयमा नेपाल पश ु ल्चष्ट्रकत्सा पररर्द्ले 
प्रिानमन्त्रीको कायायलय, सम्बल्न्िि मन्त्रालय र संघीय संसदको ध्यानाकर्यर् गराएको  
छ । त्यसैले यस ष्ट्रविेयकमाधथ ष्ट्रविायन व्यवस्थापन सधमधिमा व्यापक छलर्ल हनु ु
जरुरी छ । यो ष्ट्रविेयक पश ु ल्चष्ट्रकत्सकलाई धनयमन गनय सयाएको हो ष्ट्रक पश ु
ल्चष्ट्रकत्सकबाहेक पश ु स्वास््यकमीलाई धनयमन गनय खोल्जएको हो । सो ष्ट्रवर्य 
ष्ट्रविेयकको प्रस्िावना, पररभार्ा, ऐनको नामलगायि कुनै पधन दर्ामा उसलेख गरेको 
देल्खँदैन । त्यसैले अन्य ऐनसँग नबाल्झने गरी यस ऐनको प्रस्िावना, पररभार्ा र नाममा 
संशोिन हनु ुजरुरी छ । यस ष्ट्रविेयकको दर्ा 17 र 18 मा भएको व्यवस्थाअनसुार 
पाराभेटहरूमध्ये 35 ददन ेिाधलम प्राप्त ग्रामीर् पशकुाययकिाय, प्राष्ट्रवधिक एसएलसी, 3 वर्य 
अध्ययन गरेका प्राष्ट्रवधिकहरूधबच पधन योग्यिाअनसुारका काययहरू र्रकर्रक हनु े
भएकाले धनजहरूको योग्यिाबमोल्जमका कायय धनयमावलीहरूमा िोक्ने गरी ऐनमा नै 
व्यवस्था हनुपुछय । यसरी पररभाष्ट्रर्ि नगररएको अवस्थामा ल्चष्ट्रकत्सक र 35 ददने िाधलम 
प्राप्त व्यल्िहरूको ष्ट्रविेयकको दर्ा २ को (च) अनसुार एकै काननुी अधिकार हनु 
आउने भएकाले यसको प्रभाव भेटेनरी सेवामा मात्र नभई समग्र भेटेनरी सेवाको ममय 
जनस्वास््य र वािावरर्मा पनय जान्छ । संष्ट्रविानको अनसूुची-6 को प्रदेशको एकल 
अधिकारको कायय ष्ट्रवस्ििृीकरर्को क्रम सङ्ख्या २० मा राष्ट्रिय नीधि र मापदण्डबमोल्जम 
पाराभेटको दिाय अनमुधि, नवीकरर्, खारेजी र धनयमनको व्यवस्था भएको हदुाँ 
प्रदेशहरूले पधन त्यसैबमोल्जमको काननु बनाउने व्यवस्था धमलाउनपुने देल्खन्छ । यस्िा 
िेरै संशोिन गनुयपने भएकोले ष्ट्रविायन सधमधिमा सरोकारवालाहरूसष्ट्रहि बहृि ् छलर्ल 
गरी काननु बनाउँदा जनष्ट्रहिमा हनु्छ जस्िो मलाई लाग्दछ । िन्यवाद । 

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय डा. ष्ट्रवमला राई पौडयाल । 
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माननीय डा. ष्ट्रवमला राई पौडयाल (मनोनीि):- सम्माननीय अध्यक्षज्यू, मैले 
भनु्नपने कुराहरू पूवयविा माननीयज्यूहरूले पधन िेरै भधनसक्नभुएको छ । यो ष्ट्रविेयकमा 
दईुओटा कम्पोनेन्ट छ । एउटा पश ु सेवाको एउटा पश ु ल्चष्ट्रकत्साको । सेवा र 
ल्चष्ट्रकत्सा दइुटा र्रक ष्ट्रविा हनु । म पढेकै कलेजमा पधन दईु खालकै पढाइ हनु््यो । 
Animal Husbandry  र Veterinary  भनेर पढाई हनु््यो । अधन त्यो सेवा ददने र 
ल्चष्ट्रकत्सा ददने व्यल्िहरू पधन र्रक हनु्छन ् । कसैले अब यो पारामेष्ट्रटक्स यो चाष्ट्रहँ 
डक्टरस र पारामेष्ट्रटक्स भन्या जस्िो, धलगर अष्ट्रर्सर भन्या जस्िो पारा धलगर भन्या 
जस्िो दइुटा िह पधन हनु्छ । त्यो भएर अधलकधि धमक्समाक्स भएर आएको छ यो 
ष्ट्रविेयक । मलाई द:ुख चाष्ट्रहँ के लाग्छ भने सरोकारवालाहरूले Individual सांसदहरू 
भेट्दै भेट्दै हारगहुार ष्ट्रकन गनुयपने ? मन्त्रालयले सम्बल्न्िि सरोकारवालाहरूसँग पष्ट्रहला 
नै छलर्ल ष्ट्रकन गदैन ? अधन मन्त्रालयमा पधन दइुटा ष्ट्रवभाग ठुलठुलै छन ्। Joint 

Nature का पशकुो ष्ट्रवभाग पधन छ पश ुष्ट्रवभाग र त्यसपधछ कृष्ट्रर्को ष्ट्रवभाग पधन छ । 
अधन पश ुल्चष्ट्रकत्सकहरू पधन त्यहाँ पश ुसेवा ष्ट्रवभागमा काम गरररहेका छन ्। भनेपधछ 
त्यो जानकार नै छ मन्त्रालय यो ष्ट्रवर्यमा । अधन यस्िो ष्ट्रववादास्पद ष्ट्रवर्यलाई समेटेर 
यो ष्ट्रविेयक हामीकहाँ ष्ट्रकन सयाइन्छ ? प्रधिधनधि सभाले कसरी यसलाई पास गयो अधन 
अफ्यारो र पेल्चलो छ । मैले मन्त्रालयलाई रे्रर पधन अनरुोि गछुय । सम्मानीय 
अध्यक्षज्यूमार्य ि सरोकारवालहरूसँग छलर्ल गररयोस ्र दवैुिर्य का सरोकारवालहरूलाई 
एक ठाउँमा सयाएर negotiated के हनु्छ । दइुटैको मयायदामा आचँ नपने र जनिाले 
पधन सेवा ल्चष्ट्रकत्सा सेवा र पश ुसेवा दइुटै सहज रूपमा पाउने गरीकन कसरी हामीले 
उहाँहरूको भधूमकालाई स्पष्ट पानय सक्छौँ । त्यसमा मन्त्रालयले पधन गहृकायय पधन  
गरोस ् । हामीकहाँ सधमधिमा आउनभुन्दा पष्ट्रहला भनेर भन्छु मैले र सधमधिमा पधन 
ष्ट्रविायन सधमधिमा पठाउनपुछय । यधिकै पास गनय सष्ट्रकदैन । िन्यवाद ।        

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय गोमा देवी धिमल्ससना । 

 

माननीय श्री गोमा देवी धिमल्ससना (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी, एकीकृि समाजवादी):- 
सम्माननीय अध्यक्षज्यू, मैले पधन माननीयज्यूहरूले उठाउनभुए जस्िै यो पश ुिथा अष्ट्रहले 
भरखरै माननीयज्यूले उठाउनभुयो पश ुस्वास््य िथा पशपुन्छी सेवा पररर्द्को ष्ट्रविेयकको 



 
 

15 

बारेमा । अब अष्ट्रहले माननीयज्यूहरूले िेरै कुराहरू उठाउनभुएको छ जायज कुराहरू । 
हामी सबैको कुरा एउटै हो । सबै जना अष्ट्रहले जो पीधडि हनुहुनु्छ । हामी पीधडि छौँ 
भनेर सबै जनालाई यहाँ हाम्रो बारेमा बोधलददनपुर् यो, िपाईंहरूले सधुनददनपुर् यो भनेर 
उहाँहरू भन्दै आउनभुएको छ । उहाँहरू ढोकाढोकामा सबै जनालाई भेष्ट्रटरहनभुएको  
छ । के हो यस्िो वास्िष्ट्रवकिा, समस्या ? यो ठुलो माछाले सानो माछालाई खान्छ भने 
जस्िो भयो ष्ट्रक । अब माधथसलो िहको कमयचारी, डाक्टरको हनुहुनु्छ । उहाँहरूले 
िसलो िहको कमयचारीहरूको मैदानमा काम गनेहरूको कुरा सधुनएन ष्ट्रक । त्यहाँ अन्याय 
भयो ष्ट्रक । के भयो भने्न कुरा ि । यो ष्ट्रविान आउनभुन्दा पष्ट्रहला नै सम्बल्न्िि 
धनकायहरूले यसलाई छलर्ल गनुयपयो, जानकारी धलनपुयो, ररपोटय धलनपुर् यो त्यहा ँ
मैदानमा पगु्नपुर् यो अधन न हनु्छ । त्यो िसलो िहको कमयचारीहरू िलसम्म पगेुर काम 
गरररहेका हनु्छन ्। अब त्यो ररपोटय एक ठाउँबाट आयो भने वस्िगुि मूसयाङ्कन नगरी 
वस्िगुि मैदानमा नगईकन गरेका कुराहरू एकिर्ी हनु सक्छ । त्यसो भएको हनुाले 
यी कुराहरूलाई सबै जाँचबझु गरीकन यो ष्ट्रविेयकलाई पास गनुयपछय । जो अन्यायमा 
पनुयभएको साना कमयचारीहरू हनुहुनु्छ उहाँहरूको कुरा सधुननपुछय भने्न कुरा रा्छु । 
िन्यवाद ।  

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय शेखर कुमार धसंह । 

 

माननीय श्री शखेर कुमार धसंह (लोकिाल्न्त्रक समाजवादी पाटी नपेाल):- 
सम्माननीय अध्यक्षज्यू, धनल्िि रूपमा यो ष्ट्रविेयक आउनासाथ देशभररकै पश ुस्वास््यमा 
संलग्न व्यल्िहरू िेरै एकदमै आक्रोल्शिसाथ आउनभुा'को छ । म्यासेज र उनका 
र्ोनले सनु्दाखेरर हामीले त्यसैमा पगु्यौँ । िर हाम्रो अब यो राष्ट्रिय सभामा आइसकेको 
नािाले हाम्र ैसम्पल्त्त भएको नािाले हामीले नै भनु्नपछय यसमाधथ । यसमा पश ुस्वास््यमा 
लागेका पश ुपाराभेटनरी एण्ड भेटनरी एन डक्टरहरू रािका लाधग दइुटै अधि आवश्यक 
सेवामध्ये काययरि क्षेत्रका माधनसहरू हनु । उहाँहरूप्रधि गम्भीर रूपमा यसलाई ष्ट्रविायन 
सधमधिमा पठाएर छलर्ल गराएर दइुटै पक्षलाई राखेर के रहेछ ि धबचका मिमिान्िर 
धमटाइददनपुछय । ष्ट्रकनष्ट्रक उहाँहरू पश ु स्वास््यमा लाग्या प्रथम दीघायका एउटा हो । 
अको दोस्रो दीघायका पधन पश ु स्वास््य सेवामा काययरि भेटनेररयन र्ोसयहरू 
प्याराभेटनररयन हो । र भेटनरी डक्टरहरूको समूह र िेस्रो पीएचडी डक्टरहरूको समूह 
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थरी थरीबाट उपल्स्थि हनु ुभा'छ । त्योसमेि ष्ट्रविायन सधमधिमा गएर मधसनो ष्ट्रकधसमले 
सम्पूर्य कुरामा उहाँहरूको बुदँागि रूपमा राखेर सबै थरीलाई राखेर समन्वय गददिँदाखेरर 
एउटा राम्रो म्यासेज जान्छ ।  

त्यसैमा कृष्ट्रर् र पशपुन्छी मन्त्रालयअन्िगयि नै एउटा माछा समूह पधन हो । यस 
माछा समूहलाई पधन ध्यानमा राखेर उनको पधन माग मदु्दाहरूको पधन सम्बोिन  

गददयनपुछय । यधि भन्दै म आफ्नो भनाइ यहीीँ अन्त्य गछुय । िन्यवाद ।  

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय भवुन बहादरु सनुार । 

 

माननीय श्री भवुन बहादरु सनुार (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी, माओवादी केन्र):- 
सम्माननीय अध्यक्षज्यू, अष्ट्रहले असाध्यै चचायमा आ'को यो पश ुसेवा, पश ुस्वास््यसम्बन्िी 
ष्ट्रवर्यलाई धलएर थपु्रा चाष्ट्रहँ पश ुसेवासँग सम्बल्न्िि मान्छेहरूले माननीयज्यूहरूलाई भेट्दै 
ष्ट्रहँडको कुरा जगजाहेरै छ । त्यस्िो ष्ट्रकन भइरहेको छ भनेर उहाँहरूसँग कुरा 
गदायखेररमा ल्चष्ट्रकत्सकहरू भनु्नहनु्छ उहाँहरू गैरल्जम्मेवार भयो यो दइुटा मध्येमा पश ुसेवा 
र पश ु ल्चष्ट्रकत्सक सेवाका दइुटा चाष्ट्रहँ लाइन देल्खयो र यो पश ु सेवा चाष्ट्रहँ प्रत्यक्ष 
ष्ट्रकसानसँग जोधडएको छ । र ष्ट्रकसानसँग बसेर काम गरेको छ । र डाक्टरसावहरू के 
भनु्नहनु्छ  भने उहाँहरूसँग काम गदाय चाष्ट्रहँ केही हाधन नोक्सानी भयो भने के गने 
चधलराखेका  

छन ्। यस्िो ष्ट्रववाद चधलरहेको बेलामा राष्ट्रिय सभाले यो ष्ट्रविायन पास गनय सक्दैन । 
यो ष्ट्रविेयक पास गनय सक्दैन । त्यसले गदाय यसलाई ष्ट्रविायन सधमधिमा नै राखेर 
दवैुपक्षलाई राखेर छलर्ल गराएर मातै्र त्यो प्रधिवेदनको आिारमा राष्ट्रिय सभाले पास 
गनय सक्छ ।  

र कसरी अको सभाबाट पास भएर आयो आियय कुरा छ । र सारमा भन्ने हो 
भने चाष्ट्रहँ यसलाई दवैुपक्षलाई पश ु ल्चष्ट्रकत्सकहरू र पश ु सेवाकमीहरूको ठुलो मात्रामा  
छ । जो कृष्ट्रर् प्रदान देश चाष्ट्रहँ पश ु चाष्ट्रहँ सेवकहरूलाई उत्साह पैदा गनयको लाधग 
यसलाई सधमधिमै लगेर छलर्ल गनुयपछय । दवैुपक्षलाई सधमधिमा लगेर उहाँहरूको चाष्ट्रहँ 
एकदम समझदारीमा पास गदाय चाष्ट्रहँ यो एकदम समदृ्ध हनु्छ भने्न कुरा नै रा्दै म 
सम्बल्न्िि धनकायको ध्यानआकर्यर् गराउँछु । िन्यवाद ।  
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सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय मदन कुमारी शाह (गररमा) । 

 

माननीय श्री मदन कुमारी शाह (गररमा) (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी, एकीकृि 
समाजवादी):- सम्माननीय अध्यक्षज्यू, पश ु स्वास््य िथा पश ु सेवा पररर्द् ष्ट्रविेयक, 
2076 यहाँ ष्ट्रवचार गररयोस ् भनेर प्रस्ििु भएको छ । पूवयमाननीयज्यूहरूले भनु्नभए 
जस्िै: मेरो पधन कुरा छ । यो पश ु स्वास््य र पश ु सेवा र्रक ष्ट्रवर्य हो जस्िो  
लाग्छ । यो ष्ट्रविेयकले दइुटै ष्ट्रवर्यलाई एकै ठाउँमा धलएर आएकै कारर्ले गदाय र 
काययको ष्ट्रवभाजन नगरेको कारर्ले गदाय अधलकिा ष्ट्रववाद सजृना भएको छ भने्न मलाई 
लाग्छ । अब ३५ ददने िाधलम प्राप्त ग्रामीर् पश ुस्वास््य काययकिाय अधन त्यसपधछ गएर 
प्राष्ट्रवधिक एसएलसी १८ मष्ट्रहने पढाइ भनेर भधनन्छ । त्यसैपधछ गएर ३ वरे् प्रष्ट्रवर्िा 
प्रमार् पत्र िह र ५ वर्यको प्रष्ट्रवर्िा प्रमार् पत्रपधछको जनु ५ वर्यको जनु डक्टरी पढाइ 
छ । िी सबैलाई एकै ठाउँमा राखेर कामको ल्जम्मा ददन सष्ट्रकदैन भने्न मलाई लाग्छ ।  

त्यधिमात्र होइन नेपाल ष्ट्रवश्व पश ु स्वास््य सङ्गठनको पधन सदस्य रहेको छ । 
त्यसका पधन केही मापदण्डहरू छन ् । िी मापदण्डहरू पधन नेपालले पालन गनुयपने  

हनु्छ । भोधल हामी मासजुन्य पदाथयहरू धनयायि गदाय त्यसको गरु्स्िरीयिाका कुराहरू 
हनु्छन ् । त्यसको ष्ट्रवश्वसनीयिाका कुराहरू हनु्छन ् । त्यसको लाधग कस्िो खालको 
जनशल्िले त्यसलाई धनरीक्षर् गरररहेको छ । त्यसलाई Treatment  गरररहेको छ 
भन्ने कुरा पधन प्रमखु हनु्छ  जस्िो मलाई लाग्छ । र यो जनु योग्यिा छ । शैल्क्षक 
योग्यिाअनसुारको कामलाई चाष्ट्रहँ यहाँ ष्ट्रवभाजन नगररएको हो ष्ट्रकन भने्न चाष्ट्रहँ यो 
ष्ट्रविेयकमा चाष्ट्रहँ देख्न आउँछ । त्यसो भएको हनुाको कारर्ले चाष्ट्रहँ म के आग्रह गनय 
चाहन्छु भने यो सधमधिमा पठाएर सबै पक्षकोलाई बोलाएर व्यापक छलर्ल गरेर मात्र 
यसलाई पास गनुयपछय जस्िो मलाई लाग्छ ।  

स्वास््य भनेको जस्िो मानव स्वास््य जधि संवेदनशील हनु्छ । पश ु स्वास््य 
पधन त्यधि नै संवेदनशील हनु्छ । स्वास््यको अधिकार जधि मानवको हनु्छ । त्यधि नै 
पशकुो पधन हनु्छ । त्यसकारर्ले गदायखेरर चाष्ट्रहँ पश ु हो त्यसकारर् जस्िाको हािमा 
पधन ददनपुछय भने्न ष्ट्रहसाबले जनु ष्ट्रविेयक आएको छ । यसलाई चाष्ट्रहँ सहमधि जनाउन 
सष्ट्रकँदैन । िसथय यसलाई सधमधिमा पठाएर व्यापक छलर्ल गरेर मात्र यसलाई पाररि 
गनुयपछय भने्न कुरा राख्न चाहन्छु । िन्यवाद । 
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सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय ददल कुमारी रावल थापा (पावयिी) । 

 

माननीय श्री ददल कुमारी रावल थापा (पावयिी) (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी, एमाले):-
सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, पश ुस्वास््य िथा पश ुसेवा पररर्द् ष्ट्रविेयक, 2076 माधथ 
सैद्धाल्न्िक छलर्लमा भाग धलइरहेका छौँ । यो ष्ट्रवर्य सबै माननीय सदस्यहरूज्यूले 
राख्नभुा'को छ । यहाँ ष्ट्रवर्य िीनटा पक्षबाट उठेको छ । एउटा पाराभेट जो पशसु्वास््य 
काययकिा, अको पश ु ल्चष्ट्रकत्सक भेटनरी डक्टरसहरू अको ष्ट्रवर्यष्ट्रवज्ञ पीएचडीवाला । 
िीनटा समहूबाट ष्ट्रवर्यहरू उठेको छ । हामीले पश ुसेवा ल्चष्ट्रकत्सा ष्ट्रविेयक, 2055 ले 
पश ु ल्चष्ट्रकत्सकहरूको हकमा केही गभनय गरेको पाउँछौँ । पाराभेट र ष्ट्रवर्यष्ट्रवज्ञलाई 
यसले सम्बोिन गरेको छैन । यो ष्ट्रविेयक आइरहँदा अष्ट्रहले िीनटा पक्षहरू ष्ट्रवधभन्न 
समूह बनाएर ष्ट्रवधभन्न सांसदहरूलाई भेट्घाट छलर्ल गरररहनभुएको छ र एक आपसमा 
अन्िरष्ट्रवरोि पधन पैदा भइरहेको छ । सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, यसले सँगसँगै यो 
ष्ट्रविेयकमा मत्स्य ष्ट्रवज्ञान पधन समेष्ट्रटएको छैन । कृष्ट्रर् िथा वन ष्ट्रवश्व ष्ट्रवद्यालय, रामपरु, 
ल्चिवनमा वीएस्सी ष्ट्रर्ल्जयोसेररज, एमएस्सी ष्ट्रर्ल्जयोसेररज र पीएचडी ष्ट्रर्ल्जयोसेररजको 
पधन पढाइ हनु्छ । यो ष्ट्रविेयकले यही समूहमा रहेको मत्स्यको उत्पाददि जनशल्िलाई 
यो ष्ट्रविेयकले सम्बोिन गनय सष्ट्रकरहेको छैन । त्यसैले आज िीनटा समूहहरू जो 
अन्िरष्ट्रवरोि पैदा भएको एक अकायमा अन्िरष्ट्रवरोि ढङ्गले उहाँहरू बहसमा पधन 
उधत्ररहनभुएको छ । हामीले काननु बनाइरहँदा काननु चाष्ट्रहँ सबैले पालना गने, सबैलाई 
लाग ु हनुे ष्ट्रहसाबले पधन हेनुयपछय । त्यसो भा'को हनुाले एउटा ि शैल्क्षक योग्यिालाई 
ष्ट्रवस्ििृकरर् गने, शैल्क्षक योग्यिाअनसुार कामको वगीकरर् गने कुरा पधन महत्त्वपूर्य 
हनु्छ ।  

त्यसैले यो पश ुस्वास््य, एउटा स्वास््य र सेवासँग एउटा चाष्ट्रहँ पशकुो स्वास््य 
जोधडएको ष्ट्रवर्य छ । अको हामीले ददने सेवा यो िीनटैको महत्त्व छ । पाराभेटहरू जो 
ठुलो सङ्ख्यामा स्थानीय िहमा अथवा ग्रामीर्स्िरमा काययरि हनुहुनु्छ । उहाँहरूको पधन 
आफ्नै खाले समस्या छ । उहाँहरूका भोगाइ, अनभुवहरू पधन छ । उहाहँरूलाई पधन 
काननुमा चाष्ट्रहँ सयाउनपुने आवश्कयिा टट्कारो छ । यसलाई सम्बोिन गनुयपछय ।  

अको पश ु ल्चष्ट्रकत्सकहरू ष्ट्रवर्य ष्ट्रवशेर्ज्ञको ष्ट्रहसाबले काम गरररहनभुएको छ । 
उहाँहरू यो  पधन सवालहरू छन ्। जो अको ष्ट्रवर्यष्ट्रवज्ञहरू पीएचडी गनुयभा'को छ । 
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उहाँहरूको ष्ट्रवर्य पशकुो स्वास््य र पशकुो सेवामा उहाँहरूको पधन महत्त्वपूर्य योग्दान  

छ । अन्िरायष्ट्रिय हाम्रो मान्यिाहरू पधन छ । यी िीनटै कुराहरू बहिु मधसनो ढङ्गले 
हामीले छलर्ल गनय जरुरी छ । यो सबैको आत्मसम्मानको कुरा प्रधिधनधित्वको पधन 
कुरा पधन रहेको हनुाले सबैको सेवा सधुनल्िििाको कुरा मापदण्डका कुरा पधन भा'को 
हनुाले यसलाई हामीले हिार हिार होइन सधमधिमा लगेर हामी दर्ावार छलर्ल गरेर 
यो ष्ट्रविेयकलाई समदृ्ध बनाउनपुछय भने्न कुरा राख्न चाहन्छु । िन्यवाद । 

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय डा. बेदरुाम भसुाल । 

 

माननीय डा. बेदरुाम भसुाल (मनोनीि):- सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, यो पश ु
स्वास््य िथा पश ु सेवा पररर्द् स्थापना गने उदे्दश्यले सयाइएको ष्ट्रविेयकमा जसरी 
छलर्ल भइरहेको छ । पूवयविा माननीयज्यूहरूले जे भन्नुभएको छ । मेरा पधन कुरा 
धिनै नै  

छन ्। त्यसो भ'र मैले दोहोर् याउन चाहन्न ँ। यसमा सरसिी हेदायखेरर कधिपय सन्दभयहरू 
धमलाउनपुने नै देल्खन्छ भने अकोिर्य  सरोकारवालाहरूको आवाज चाष्ट्रहँ सनु्नै पने  

देल्खन्छ । सँगसँगै 2076 मा ियार भएको ष्ट्रविेयक हो । 2076 मा टेबलु गररएको 
धथयो । अष्ट्रहले मातै्र प्रधिधनधि सभाबाट यिा आएको छ । यो अवधि िेरै लामो पधन 
भइसेकको छ । त्यस ष्ट्रहसाबले कधिपय सन्दभयहरू अध्यावधिक गनुयपने पधन हनु्छ  

होला । त्यसकारर्ले यसलाई ष्ट्रविायन व्यवस्थापन सधमधिमा पठाएर अधल गम्भीरिाका 
साथ छलर्ल गरेर पाररि गने प्रष्ट्रक्रयामा लैजाऊ भने्न अनरुोि गनय चाहन्छु ।  
िन्यवाद । 

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय सधुमत्रा ष्ट्रव.सी. । 

 

माननीय श्री सधुमत्रा ष्ट्रव.सी.(नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी, एमाले):- सम्माननीय अध्यक्ष 
महोदय, आज जनु यो पश ु सेवा ष्ट्रविेयक छ । थपु्रै कुराहरू आइसकेका छन ्। म 
त्यसैलाई जोड ददन चाहन्छु । १५ हजार डक्टरहरू पश ुडक्टर र उहाँहरू त्यो पधन 
िेरै ष्ट्रवदेशमा बस्ने र लगभग ६० हजार प्राष्ट्रवधिकहरू गाउँ गाउँमा खष्ट्रटरहनभुएको र 
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उहाँहरूको पधन आफ्नै समस्या भ'को जनु यो काननु पटक पटक संशोिन गने पटक 
पटक ष्ट्रविेयक सयाउने कुरोभन्दा पधन हामी हिारमा नगरेर अधल गम्भीरिापूवयक हामीले 
सोचेको र प्राष्ट्रवधिकहरूले आफ्नै भोगाइअनसुारको यसलाई योग्यिाअनसुारको काम र 
कामअनसुारको दाम पधन हनुपुने र प्राष्ट्रवधिकहरूले काम गरेअनसुारको यसको मान्यिा 
पधन हनुपुने । यी सबै कुराहरू भा'को कारर्ले हामीले यसलाई हिार नगरेर सम्बल्न्िि 
सरोकारवालाई सष्ट्रहि सहभागी बनाएर यो ष्ट्रविायन सधमधिमा पठाएर सबै 
माननीयज्यूहरूले भधनसक्नभुा' छ । म पधन यसलाई जोड ददन चाहन्छु । र यो 
गम्भीरिापूवयक यस्िालाई प्राष्ट्रवधिक कुराहरूमा हामीले नीधि धनमायर् गदायखेरर कसैलाई 
पधन अफ्यारो नहनुे र स्वयम ् ष्ट्रकसानहरूसँग बढी सम्बल्न्िि भएको र पश ु सेवा, 
स्वास््य पश ुसेवा, पशहुरूको स्वास््य धबधग्रयो भने हामी मानवको स्वास््यमा पधन असर 
पने भ'को कारर्ले जस्िै: रोगी पशहुरूलाई धसर्ाररस गररयो अथवा हामी मांसहारी पधन 
मान्छे छौँ । त्यसकारर्ले हाम्रो स्वास््यमािरी असर पने भएको कारर्ले यस्िा पशकुो 
स्वास््यको लाधग पधन हामी गम्भीर भएर एउटा काननुहरू  

बनाउनपुछय । पश ु स्वास््यकमीहरू, प्राष्ट्रवधिकहरूलाई पधन उहाँहरूको मेहनिअनसुार 
योग्यिाअनसुार र उहाँहरूको खटाइ र भोगाइअनसुारको सेवा र सषु्ट्रविाको र अधिकारको 
मान्यिा प्रदान गनुयपछय । र यो ष्ट्रविेयकलाई ष्ट्रविायन सधमधिमा धलएर 
सरोकारवालासष्ट्रहिलाई सहभागी गराएर यसलाई गम्भीरिापूवयक छलर्ल गरौँ ।  
िन्यवाद । 

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय ल्खमलाल देवकोटा । 

 

माननीय श्री ल्खमलाल देवकोटा (स्विन्त्र):- सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, सबभन्दा 
पष्ट्रहले मैले यो ष्ट्रविेयकको सरसिी हेदायखेरर मैले संष्ट्रविानको ..... अधिकारक्षेत्रको 
सरकारका िहहरूधबचमा कुन कुन सरकारलाई के कस्िो अधिकार छ ष्ट्रवशेर् गरी पश ु
स्वास््य र पश ु सेवासम्बन्िमा सरसिी हेदायखेरर स्थानीय िहको पशपुालन र पश ु
स्वास््य, प्रदेशको पश ुष्ट्रवकास एकल अधिकारमा छ । र संघ र प्रदेशको पश ुल्चष्ट्रकत्सा 
छ । संघीय सरकारको संघीय िहको ष्ट्रवशेर् गरी एकल अधिकारमा छैन । अधलकधि 
संघ र प्रदेशको साझा अधिकारमा जोडेको छ । िीन िहको सरकारको साझा 
अधिकारको सूचीमा छैन । 
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 सबभन्दा पष्ट्रहलो कुरा चाष्ट्रहँ यो ष्ट्रविेयक ड्राफ्ट गदायखेरर सरकारका अधिकार 
क्षेत्रको िहहरू धबचमा कुन कुन िहको के अधिकार भने्न कुरामा ष्ट्रवभागीय मन्त्रालयले 
त्यधि ्याल गरेन्न, ध्यान ददएनन ् । सबभन्दा यो ष्ट्रवर्यलाई गम्भीरिापूवयक ध्यान  

ददयोस ्। ष्ट्रवशेर् गरी मन्त्रालयलाई पटक पटक हामीले यो र्ोरममा भनेका पधन छौँ । 
संसदमा पधन भनेका छौँ । मन्त्रालयहरूले ष्ट्रविेयक ड्राफ्ट गदायखेरर कम्िीमा ष्ट्रवर्यगि 
सधमधि, मन्त्रालयहरूको संघीय मन्त्रीहरूको अध्यक्षिामा एउटा ष्ट्रवर्यगि सधमधि हनु्छ । 
प्रदेशका ष्ट्रवभागीय मन्त्रीहरूसष्ट्रहिको बसेर एउटा काननु बनाउनपुर् यो, ड्राफ्ट  

बनाउनपुयो । र यो अविारर्ा अब यो अधलकधि अविारर्ा अधलकधि चाष्ट्रहँ दठक पधन 
लाग्यो मलाई । िर अधलकधि सेन्िलाइज माइन्ड सेटबाट बनेको छ ।  

अब पश ु स्वास््य र मानु्नस ् हमु्ला र जमु्ला, डोसपा, दाच ुयला, बाजरुामा पश ु
स्वास््य र पश ुसेवा सेक्टरमा काम गनयलाई दिाय गनय चाष्ट्रहँ काठमाडौँ, केन्रीय कायायलय 
भनेर काठमाडौँ आउनपुने ल्स्थधि छ । अधिकार चाष्ट्रहँ हेदायखेरर चाष्ट्रहँ िह हाम्रो ष्ट्रवकेन्रीि 
भा' छ हैन । िर रे्रर त्यष्ट्रहँ छ । त्यसकारर् अधलकधि यो प्रदेशसँग सष्ट्रहि समन्वय, 
सहकायय गरेर अधिकारको कुरा चाष्ट्रहँ गने हो भन ेप्रदेशको अधल बढी देल्खन्छ यसमा। 
संघको ि छँदै छैन । अधलकधि गहन रूपमा छलर्ल गरेर ष्ट्रवभागीय मन्त्रालयले चाष्ट्रहँ 
अधलकधि ल्जम्मेवारी धलयोस ्। यहाँ ि कस्िो भयो भने िाप्के िात् न ेष्ट्रक धबडँ िात्न ेभने्न 
ल्स्थधिमा यहाँ चाष्ट्रहँ िाप्के िािेकै छैन धबडँ िाधिरहेको ल्स्थधि पधन छ । यो ष्ट्रवर्यलाई 
पधन ध्यान ददयोस ्। हस ि, िन्यवाद ।  

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय देवेन्र दाहाल । 

 

माननीय श्री देवेन्र दाहाल (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी, एमाले):- सम्माननीय अध्यक्ष 
महोदय, कुराहरू प्रशस्िै आइसकेका छन ् । र मेरो पधन कन्सनयका ष्ट्रवर्यहरू िी नै  

हनु । र यहाँ पश ु स्वास््यकमी अथवा पाराभेट्स, पश ु ल्चष्ट्रकत्सक अथवा भेटनरी 
डाक्टरहरूको अधिकार अथवा काम गने क्षेत्रलाई कसरी धनयमन गने भने्न कुरासँगै 
सम्बल्न्िि छ र थप चाष्ट्रहँ यो क्षेत्रसँग सम्बल्न्िि अधग पधन कुरा उदठसकेको छ । 
पीएचडी डाक्टरहरूको कुरा पधन छ । र एउटा उहाँहरूले उठाएको कुराहरूमध्ये जाएज 
कुरा के छ भने कररब ६०/७० हजारको सङ्ख्यामा पश ु स्वास््यकमी गाउँ गाउँमा 
काम गरररहेको अवस्था र १५ एराउन्डमा चाष्ट्रहँ पश ु डाक्टर अथवा पश ु
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ल्चष्ट्रकत्सकहरूको सङ्ख्या रहेको र उहाँहरूले सबै क्षेत्रमा चाष्ट्रहँ हेनय नभ्याउने ल्स्थधि र 
उहाँहरूको दवैुको माग के रहेको भन्दाखेरर पश ुस्वास््यकमीलाई जनु अधिकार ददइएको 
छ । त्यो अधिकार चाष्ट्रहँ यो पश ुल्चष्ट्रकत्सक वा सोसरह भयो भन्ने छ । यो ष्ट्रविेयकमा 
आएका कुराहरूमा त्यसले गदायखेरर मेरो कन्सनयको कुरा अको के हो भने यो काननु 
धनमायर् गदायखेरर धन यस्िा कुरालाई ध्याननददईकन भटाभट कसरी आयो प्रधिधनधि 
सभाबाट । प्रधिधनधिसभाबाट यस बारेमा सम्बद्ध पक्षहरूलाई राखेर छलर्ल गरेर 
सयाउनपुनेमा यो ऐन यहाँसम्म कसरी आइपगु्यो भने्न कुरा नै अधल चाखलाग्दो कुरा  
छ । त्यसले गदाय यहाँ आइसकेको छ । त्यसो हदुाँ यहाँ आएको ष्ट्रविेयकलाई यी सबै 
क्षेत्रलाई समेटने गरी, सबै क्षेत्रलाई धनयमन गने गरी र उहाँहरूको पधन के भनाइ छ 
भने यो पश ुस्वास््यकमीहरूको जे काम गरररहेका छौँ हामी ि इल्सलगल काम गरररहेका 
छौँ । हामीलाई धनयमन गने कुनै क्षेत्र छैन भनेर उहाँहरूले भधनराखेको अवस्थामा 
यसलाई धमलाएर यो ष्ट्रविायन व्यवस्थापन सधमधिमा छलर्ल गरेर यसलाई धमलाएर 
लेरजान ु पछय । पूवयविा माननीयज्यूहरूको जस्िै मेरो पधन भनाइ यो  

छ । त्यसो हदुाँखेरर हामीले सप्पैले एक भएर यो ष्ट्रविेयकलाई समदृ्ध बनाउन आवश्यक 
छ । हस, िन्यवाद । 

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय नारायर् दत्त धमश्र ।  

 

माननीय श्री नारायर् दत्त धमश्र (नपेाली कागँ्रसे):- प्रस्ििु पश ुस्वास््य िथा पश ु
सेवा ष्ट्रविेयक, 2076 पश ुस्वास््य प्राष्ट्रवधिक जेटी, जेटीएलाई धनयमन गनय सयाइएको  

हो । िर यस ष्ट्रविेयकको नाम, प्रस्िावना र पररभार्ामा पररभार्ा पढ्दा यो कसको लाधग 
सयाइएको हो भन्ने कन्युजन सयाएको छ । िसथय यस ष्ट्रविेयकमा दवैु थरी 
सरोकारवालालाई राखेर छलर्ल गरीकन यो ष्ट्रविेयक पास गनय आवश्यक छ । मैले 
यधि नै भनेँ । हस ्ि, िन्यवाद । 

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय राजेन्र लक्ष्मी गैरे ।  
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माननीय श्री माननीय राजेन्र लक्ष्मी गैरे (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी, एकीकृि 
समाजवादी):- सम्माननीय अध्यक्षज्यू, हामीले यहाँ यो पश ुसेवाको ष्ट्रवर्यमा िेरै छलर्ल 
गयौँ र खास गरी उहाँहरूले चाहेको उहाँहरू कररब ७५ हजार ष्ट्रवशेर्ज्ञ जनशल्ि भएको 
उहाँहरूको योग्यिाअनसुारको िहगि वगीकरर् र वगीकरर्अनसुारको कायय ल्जम्मेवारी र 
जवाहदेही र सेवालाई मयायददि बनाउनको धनल्म्ि राज्यलाई हामीले सहयोग गछौँ । र 
हाम्रो सेवा मयायददि र बनाउनपुयो । अराजक भयो व्यवल्स्थि गनुयपर् यो भन्ने खालको 
चाष्ट्रहँ हामीले देल्खन्छ । यसलाई आवश्यक भए उहाँहरूसँग छलर्ल गनुयपने हनु्छ । 
नभनी ष्ट्रवज्ञहरूले काम गरररहेका ष्ट्रकसानसँग जोधडएका माधनसहरूले जनु िहगि रूपमा 
उहाँहरूले आफ्नो ल्जम्मेवारी सम्हासन पाउनभुा' छ । यो ि उपयिु हो भने्न मलाई 
लाग्छ । िन्यवाद ।  

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय सदस्यहरू, प्रधिधनधि सभाबाट सन्देशसष्ट्रहि प्राप्त 
"पश ु स्वास््य िथा पश ु सेवा पररर्द् ष्ट्रविेयक, 2076 माधथ ष्ट्रवचार गररयोस"् भन्ने 
प्रस्िावमाधथको छलर्लमा माननीय सदस्यहरूले बोसने क्रम यहीीँ समाप्त हनु्छ । 

माननीय सदस्यहरू, अब म माननीय कृष्ट्रर् िथा पशपुन्छी ष्ट्रवकास मन्त्री 
मगेृन्रकुमार धसंह यादवलाई छलर्लमा उठेका प्रश्नहरुको जवार् ददन समय उपलब्ि 
गराउँछु ।  

 

माननीय कृष्ट्रर् िथा पशपुन्छी ष्ट्रवकास मन्त्री श्री मगेृन्रकुमार धसंह यादव:- 
सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, माननीयजीहरूले लगभग लगभग जधि माननीयज्यूहरूले 
बोसनभुएको छ । यो ष्ट्रविेयकमा केही कन्युजन छ । र यसलाई चाष्ट्रहँ ष्ट्रविायन 
सधमधिमा लगेर अझ छलर्ल गरेर अझ समदृ्ध बनाउनपुदयछ भने आएको हो । हामी यो 
सम्पल्त्त धनल्िि रूपमा प्रधिधनधि सभाबाट यो 2076 मा सालमा नै त्यहाँ टेबलु भएको र 
कृष्ट्रर् िथा सहकारी र पूवायिार सधमधिमा व्यापक छलर्ल गरी िेरै त्यसमा पधन ३१ 
ओटा लगभग संशोिन आ'को धथयो र िापधन केही बुदँामा अष्ट्रहले पधन सरोकारवालाहरू 
ष्ट्रवधभन्न पक्षहरूसँग हदुाँ म कहाँ पधन मन्त्रालयमा पधन आइराखेका छन ्। त्यो अझ 
समदृ्ध  

गनुयपछय । म पधन नेपाल सरकार यसमा श्रधमकसँग सहमि छ । माननीयज्यूहरूसँगको 
जनु कन्सनय आ'को छ । त्यसमा सहमधि नै छ । अझ यसलाई चाष्ट्रहँ ष्ट्रविायन 
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सधमधिमा लगेर चाष्ट्रहँ अझ छलर्ल गरेर अझ समदृ्ध बनाएर कन्युजनहरू जनु छ चाष्ट्रहँ 
त्यहाँ नै दूर गरेर गयो भने दठकै होला । म यधि भन्दै, िन्यवाद ।  

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय सदस्यहरू, प्रधिधनधि सभाबाट सन्देशसष्ट्रहि प्राप्त 
"पश ु स्वास््य िथा पश ु सेवा पररर्द् ष्ट्रविेयक, 2076 माधथ ष्ट्रवचार गररयोस"् भन्न े
प्रस्िावमाधथको छलर्ल यहीीँ समाप्त हनु्छ । 

माननीय सदस्यहरू, अब म प्रधिधनधि सभाबाट सन्देशसष्ट्रहि प्राप्त "पश ु स्वास््य 
िथा पश ुसेवा पररर्द् ष्ट्रविेयक, 2076 माधथ ष्ट्रवचार गररयोस"् भने्न प्रस्िावलाई धनर्ययाथय 
प्रस्ििु गदयछु। 

यो प्रस्िावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यहरूले "हनु्छ" भन्नुहोला र यसको 
ष्ट्रवपक्षमा हनुे माननीय सदस्यहरूले "हनु्न" भन्नुहोला ।  

यो प्रस्िावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यहरूले "हनु्छ" भनु्नहोस ्। 

-"हनु्छ"  

यो प्रस्िावको ष्ट्रवपक्षमा हनु ेमाननीय सदस्यहरूले "हनु्न" भनु्नहोस ्।  

"हनु्न" भने्न आवाज सधुनएन िसथय प्रधिधनधि सभाबाट सन्देशसष्ट्रहि प्राप्त "पश ु
स्वास््य िथा पश ु सेवा पररर्द् ष्ट्रविेयक, 2076 माधथ ष्ट्रवचार गररयोस"् भन्ने प्रस्िाव 
सवयसम्मधिले स्वीकृि भएको घोर्र्ा गदयछु । 

माननीय सदस्यहरू, प्रधिधनधि सभाबाट सन्देशसष्ट्रहि प्राप्त "पश ुस्वास््य िथा पश ु
सेवा पररर्द् ष्ट्रविेयक, 2076" माधथ संशोिन प्रस्िाव राख्न चाहनहुनुे माननीय 
सदस्यहरूले राष्ट्रिय सभा धनयमावली, २०७५ को धनयम १०६ बमोल्जम राष्ट्रिय 
सभाअन्िगयिको ष्ट्रविेयक शाखामा संशोिन प्रस्िाव दिाय गनय सक्नहुनु े बेहोरा जानकारी 
गराउँछु ।  

माननीय सदस्यहरू, अब म माननीय भौधिक पूवायिार िथा यािायाि मन्त्री 
मोहम्मद इल्श्ियाक राईलाई "सहरी क्षेत्र सावयजधनक यािायाि (व्यवस्थापन) प्राधिकरर् 
ष्ट्रविेयक, २०७६ माधथ प्रधिधनधि सभाबाट भएको संशोिनउपर ष्ट्रवचार गररयोस"् भन्न े
प्रस्िाव प्रस्ििु गनय समय उपलब्ि गराउँछु । 
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माननीय भौधिक पूवायिार िथा यािायाि मन्त्री श्री मोहम्मद इल्श्ियाक राई:- 
सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, अध्यक्ष महोदयको अनमुधिले राष्ट्रिय सभबाट पाररि गरी 
प्रधिधनधि सभामा पठाइएको "सहरी क्षेत्र सावयजधनक यािायाि (व्यवस्थापन) प्राधिकरर् 
ष्ट्रविेयक, २०७६ माधथ प्रधिधनधि सभाबाट भएको संशोिनउपर ष्ट्रवचार गररयोस"् भन्न े
प्रस्िाव सभासमक्ष पेस गदयछु । िन्यवाद । 

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय सदस्यहरू, भौधिक पूवायिार िथा यािायाि मन्त्री 
मोहम्मद इल्श्ियाक राईले प्रस्ििु गनुयभएको "सहरी क्षेत्र सावयजधनक यािायाि 
(व्यवस्थापन) प्राधिकरर् ष्ट्रविेयक, २०७६ माधथ प्रधिधनधि सभाबाट भएको संशोिनउपर 
ष्ट्रवचार गररयोस"् भन्ने प्रस्िावमाधथको छलर्ल प्रारम्भ हनु्छ । यस क्रममा ष्ट्रविेयकउपर 
प्रधिधनधि सभाबाट भएको संशोिन र सोसँग सम्बल्न्िि आनरु्ष्ट्रङ्गक दर्ाहरूमा मात्र 
छलर्ल हनुे बेहोरा जानकारी गराउँछु । छलर्लमा भाग धलन चाहनहुनुे माननीय 
सदस्यहरूले आआफ्नो नाम अध्यक्षको ड्याससँगै बसेका सल्चवालयका कमयचारीहरूलाई 
उपलब्ि गराइददनहुनु अनरुोि गदयछु । 

माननीय ल्खमलाल देवकोटा । समय ३ धमनेट । 

 

माननीय श्री ल्खमलाल देवकोटा (स्विन्त्र):- सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, राष्ट्रिय 
सभामा उत्पधि भएको यो ष्ट्रविेयक प्रधिधनधि सभाबाट २८ मष्ट्रहनापधछ ष्ट्रर्िाय आएछ । 
प्रधिधनधि सभाले पठाएको ष्ट्रविेयकमा अथय ष्ट्रविेयकबाहेक १५ ददन, अन्य ६० ददनधभत्र 
ष्ट्रर्िाय गनुयपने संवैिाधनक व्यवस्था छ । िर राष्ट्रिय सभाले पठाएको ष्ट्रविेयकको 
सम्बन्िमा संष्ट्रविान मौन छ । राष्ट्रिय सभाप्रधि संष्ट्रविानको यो ष्ट्रवभेदकारी व्यवस्था 
हटाउन जरुरी  

छ । पष्ट्रहलो कुरा यो ।  

कधलकधि मैले यो ष्ट्रविेयकको सम्बन्िमा म ष्ट्रवशेर् गरी जनु प्रदेशबाट धनवायल्चि 
भ'को छु । त्यो प्रदेशको त्यो प्रदेश सभा, प्रदेशको सरकारले अधलकधि ध्यानाकर्यर् 
मप्रधि गराएको हनुाले यो ष्ट्रविेयकमा मेरा केही असहमधिहरू पधन छन ्। ष्ट्रवशेर् गरी यो 
राष्ट्रिय सभाले पास गरेर पठाएको ष्ट्रविेयक पधन हो । प्रधिधनधि सभाले लामो समय पधन  

लगायो । अधलकधि मैले केही एक दईुओटा कुराहरू पधन रा्छु । र अधलकधि मैले 
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एक/दईु धमनेट समय थप पधन माग गछुय । सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, सबभन्दा 
पष्ट्रहलो कुरा म यसको दर्ामै गए ँ। दर्ा ७ मा प्राधिकरर्को स्थापनाको कुरा भधनएको 
छ । प्रदेश सरकारले सहरी क्षेत्रधभत्रका सावयजधनक यािायाि क्षेत्रलाई व्यवस्थापन 
गनयको लाधग एक वा एकभन्दा बढी नगरपाधलका क्षेत्रधभत्र सञ्चालन हनु े गरी साि 
सदस्यीय सावयजधनक यािायाि प्राधिकरर् स्थापना गररन ेछ भधनएको छ । अधलकधि मैले 
संष्ट्रविानको यो अधलकधि सरकारका िहहरू धबचको अधिकार क्षेत्र पधन हेरेँ ष्ट्रवशेर् गरी 
यो सावयजधनक पररवहनसम्बन्िी अधिकार चाष्ट्रहँ प्रदेशको एकल अधिकार सूचीमा छ । र 
ष्ट्रवशेर् गरी हामीले बझु्नपुने कुराहरू, हामीले जानु्नपने कुराहरू के हो भन े
अन्िरप्रादेल्शकसम्बन्िी Issue हरू छ भने काननुलगायिका कुराहरू छ भने संघीय 
सरकारले बनाउने हो । अन्िरपाधलका स्िरीय छ भने कधिपय कुराहरू प्रदेश सरकारले 
हो । यो ष्ट्रवशदु्ध प्रदेशको अधिकार क्षेत्रधभत्रका कुराहरू छ । एउटा कुरा यो भयो  ।  

अको ष्ट्रवर्य के छ भन े यसमा हरेक ठाउँमा अब यो अको यसमा प्रमखु 
काययकारी अधिकृिको धनयलु्ि चाष्ट्रहँ प्रदेश काननुबमोल्जम चाष्ट्रहँ धनयलु्ि गनय सष्ट्रकने छ । 
भनेर यहाँ लेल्खएको छ । र यसको चाष्ट्रहँ रे्रर यसको चाष्ट्रहँ अको कुरा के भनेको छ 
भने यसलाई चाष्ट्रहँ यो पूरै यसको नेपाल सरकारले गने छ यसको यो । यसको सेवा 
सषु्ट्रविा चाष्ट्रहँ प्रदेश काननुबमोल्जम भधनएको छ । अधन यसको धनयलु्ि चाष्ट्रहँ सबै संघीय 
सरकारले गने भनेको छ । अधलकधि यो दर्ाहरूको धबचमा पधन िदमेव्यिा छैन ।  

अको यो कमयचारीसम्बन्िी व्यवस्थामा पधन कधिपय कुराहरूमा प्राधिकरर्को 
सङ्गठन र व्यवस्थापन सवेक्षर् स्वीकृधिका लाधग चाष्ट्रहँ रे्रर मन्त्रालयसमक्ष पेस गने रे । 
मन्त्रालयको पररभार्ा चाष्ट्रहँ को र'छ भन े । िेरै खालको दर्ाहरूमा चाष्ट्रहँ प्रदेश 
काननुबमोल्जम, प्रदेश काननुबमोल्जम भनेको छ । धनयलु्िलगायिका कुराहरू अधन 
कधिपय कुराहरू चाष्ट्रहँ कमयचारीलगायिका कुराहरू चाष्ट्रहँ पूरै चाष्ट्रहँ मन्त्रालय भनेको 
संघीय मन्त्रालय, संघीय मन्त्रालयको नाम चाष्ट्रहँ नपेाल सरकारको यािायाि हेने भधनएको 
छ । र यधि मातै्र हैन ष्ट्रक एउटा दर्ामा अब प्राधिकरर् चाष्ट्रहँ एउटा पाधलका र अको 
पाधलकाहरूको धबचमा यो यािायाि प्राधिकरर् गठन गनय पधन सष्ट्रकन ेभइयो भनेर त्यहाँ 
ददएको छ । रे्रर आएर उपत्यकाधभत्र गएर के भधनएको छ भन ेसावयजधनक यािायाि 
सेवालाई धनयमन गनय चाष्ट्रहँ राजिानी क्षेत्रमा चाष्ट्रहँ अकै खालको प्राधिकरर् स्थापना यो 
ष्ट्रविेयकले गदेको छ । जब ष्ट्रक यो प्रदेशको ष्ट्रवशदु्ध अधिकार क्षेत्रधभत्र हो । यो 
बागमिी प्रदेशको अधिकार क्षेत्रधभत्रको हो यो यहाँ िोल्क्दएको छ । र िेरै खालका 
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Institution हरू हामीले बनायौँ । हामीले काननुहरू बनाउँदाखेरर ष्ट्रकन हामी यसै ि 
संघीय शासन प्रर्ालीप्रधि बनाउँदा माधनसहरूको िेरै Institution भयो खचयहरू बढे भनेर 
िेरैले Question पधन गरेका छन ्। जब हामी हरेक ष्ट्रविेयकमा चाष्ट्रहँ Institutional 
हरू बनाउने िेरै यहाँ यधि हैन ष्ट्रक एउटा पाधलकाले पधन गठन गनय सक्ने । सबै Joint  
पधन गठन गनय सक्ने भनेको खालको यो व्यवस्था  

छ । यधि मातै्र हैन ष्ट्रक यो ष्ट्रविेयकमा मैले सरसिी हेदायखेरर ष्ट्रविेयक पूरै संघीयिा 
ष्ट्रवरोिी छ । प्रदेशको अधिकारलाई यसले कुल्न्ठि गरेको छ । र ष्ट्रवधभन्न खालका 
Institution को प्रस्िाव गरेको छ । र खचय बढाउने िेरै संस्थागि संरचना गरेको  
छ । र दर्ाहरू धबचको पधन एउटा sequence छैन । कुनै पधन खालको दर्ाहरू 
धबचमा Sequence छैन । त्यसकारर् यो ष्ट्रविेयक चाष्ट्रहँ त्यधि स्वीकायय खालको  
देल्खँदैन । अधलकधि यहीीँ राष्ट्रिय सभाले छलर्ल गरेर प्रधिधनधि सभामा पठाएको र 
प्रधिधनधि सभाको मैले यो पधन हेरा त्यो प्रधिवेदन पधन हेरे यसमा खासै उस पधन यो 
ष्ट्रविेयक चाष्ट्रहँ के गने अधलकधि अब यही राष्ट्रिय सभाले छलर्ल गरेर ष्ट्रविायन सधमधिले 
समय लगाएर छलर्ल गरेर पठाएको देल्खन्छ । ष्ट्रविायन सधमधिले कररब कररब ७ 
मष्ट्रहना लगाएर ष्ट्रविायन सधमधिमा रहेको पधन देखेँ, हेरे मैले डेटा हेरे त्यसकारर् यो 
ष्ट्रविेयकमा प्रदेशको ष्ट्रवशरे् गरी यो बागमिी प्रदेश सरकारको बागमिी प्रदेश सभाको 
एकदम ष्ट्रवमधि छ । म यहीीँ प्रदेशबाट धनवायल्चि भ'को हनुाले प्रदेशको आवाज पधन 
बलुन्द गरेँ । हस ्ि, िन्यवाद । नमस्कार 

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय सदस्यहरू, "सहरी क्षेत्र सावयजधनक यािायाि 
(व्यवस्थापन) प्राधिकरर् ष्ट्रविेयक, २०७६ माधथ प्रधिधनधि सभाबाट भएको संशोिनउपर 
ष्ट्रवचार गररयोस"् भन्ने प्रस्िावमाधथको छलर्लमा माननीय सदस्यहरूले बोसन क्रम यहीीँ 
समाप्त हनु्छ ।  

माननीय सदस्यहरू, अब म माननीय भौधिक पूवायिार िथा यािायाि मन्त्री 
मोहम्मद इल्श्ियाक राईलाई छलर्लमा उठेका प्रश्नहरुको जवार् ददन समय उपलब्ि 
गराउँछु । 

 

माननीय भौधिक पूवायिार िथा यािायाि मन्त्री श्री मोहम्मद इल्श्ियाक राई:- 
सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, अध्यक्ष महोदयको अनमुधिले यस गररमामय सदनमा 
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माननीय सदस्यज्यूहरूले उठान गनुयभएका ष्ट्रवर्यहरूमा स्पष्ट पानय चाहन्छु । खास गरेर 
चाष्ट्रहँ यो जनु सहरी क्षेत्रका सावयजधनक यािायाि व्यवस्थापन प्राधिकरर् ष्ट्रविेयक नाम 
चाष्ट्रहँ उत्पधि मन्त्रालयबाट चाष्ट्रहँ उपत्यका सावयजधनक चाष्ट्रहँ यािायाि व्यवस्थापन 
प्राधिकरर् धथयो । पधछ यहीीँ राष्ट्रिय सम्माधनि गररमामय सदनले त्यसलाई चाष्ट्रहँ सहरी 
क्षेत्र भनेर चाष्ट्रहँ पररवियन गरेर झन्डै ४८ ओटा मलाई लाग्छ चाष्ट्रहँ बुदँा संशोिनसष्ट्रहि 
प्रधिधनधि सभामा पठायो । र प्रधिधनधि सभामा चाष्ट्रहँ केही यसलाई स्वीकार गरेर केही 
थप कुराहरू चाष्ट्रहँ राल्खयो । त्यो थप कुराहरूमा जसरी दइुटा ष्ट्रवर्य धथयो । 
इल्न्जधनयर, प्रशासक धनयलु्िको ष्ट्रवर्यमा इल्न्जधनयर र चाष्ट्रहँ काननु ष्ट्रवर्यमा स्नाकोत्तर 
धथयो । त्यसलाई चाष्ट्रहँ ष्ट्रवकास व्यवस्थापन र चाष्ट्रहँ अथय दइुटा थष्ट्रपयो उमेर 35 धथयो 
जनु त्यो हटाइयो । अब अनभुव पष्ट्रहलै भएको पधन हनु पाउने मष्ट्रहला समावेशीिाको 
कुरामा चाष्ट्रहँ समावेशीिाका सधुनल्िििा गररयो । त्यस्िै अन्य कुराहरू पधन गररएको 
धथयो । यसमा अष्ट्रहले चाष्ट्रहँ यस गररमामय सम्माधनि सदनमा दइुटा ष्ट्रवर्य मातै्र चाष्ट्रहँ 
माननीय सदस्यज्यूले राख्नभुा'को धथयो । संष्ट्रविान र पररकसपना र काननुभन्दा अष्ट्रहलेको 
ष्ट्रवर्यवस्िभुन्दा र्रक भएकोले भन्ने चाष्ट्रहँ उहाकँो ष्ट्रवर्य आएको छ । मैले के स्पष्ट पानय 
चाहन्छु । सम्माननीय अध्यक्षज्यूमार्य ि यस गररमामय सदनमा अब केही कुराहरू चाष्ट्रहँ 
ष्ट्रवद्यमान संष्ट्रविान र काननुमा ष्ट्रवधभन्न राजनीधिक दलका ष्ट्रवधभन्न चाष्ट्रहँ आम नागररकका 
ष्ट्रवधभन्न दृष्ट्रष्टकोर् र िारर्ाहरू छन ्। िसथय अष्ट्रहलेको संष्ट्रविानको अनसूुची-1 हामी हेने 
हो भने संघीय काननु मै नीधि र काननु बनाउने भन्ने एकल अधिकारमा चाष्ट्रहँ छ । 
संष्ट्रविानको अनसूुची-1 मा बुदँा नम्बर 20 मा स्पष्ट रूपमा चाष्ट्रहँ छ भन्ने चाष्ट्रहँ म 
अवगि गराउन चाहन्छु ।  

अब प्राधिकरर् ष्ट्रकन बनाइयो भने्न चाष्ट्रहँ उपत्यकाको हकमा चाष्ट्रहँ िीनटै 
मेकाधनजम संयिु मेकाधनजम धनमायर् गरेर जाने भने्न भयो िर अन्य प्रदेशको हकमा चाष्ट्रहँ 
त्यो मेकाधनजम चाष्ट्रहँ संघीय होइन प्रादेल्शक सरकारले धनमायर् गरेर जाने भने्न कुरा  
भयो । िर त्यसको मेकाधनजम अध्यक्षिा पररर्द् जनु बन्छ भने त्यसको सबैभन्दा बढी 
जनघनत्व भएको मेयरले, प्रमखुले चाष्ट्रहँ नेितृ्व गने पररर्द्को अध्यक्ष हनुे भने्न त्यो 
व्यवस्था काननुमा छ । जसरी काठमाडौँ उपत्यका यो सावयजधनक सहरी यािायाि 
प्राधिकरर् ष्ट्रविेयक चाष्ट्रहँ जनु काननुमा बन्छ भने त्यसको अध्यक्ष पररर्द् को हनु े त्यो 
चाष्ट्रहँ काठमाडौँ महानगरपाधलकाको मेयर अध्यक्ष हनुे । त्यस्िै लधलिपरुको उपाध्यक्ष 
हनुे । दोस्रो जनसङ्ख्या भएको बाँकी नगरपाधलकाहरू उपत्यकाधभत्रको सबै सदस्य हनुे 
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भन्ने व्यवस्था गररएको छ । र त्यो चाष्ट्रहँ मैले चाष्ट्रहँ अनसूुची-9 अब केही मि 
धभन्निाहरू संष्ट्रविानको ष्ट्रवधभन्न बुदँाहरूमा ष्ट्रवधभन्न दलहरू, ष्ट्रवधभन्न माननीयज्यूहरूको  
होला । त्यसमा संघ, प्रदेश र स्थानीय िहले अनमुधि ददने भने्न ष्ट्रवर्य स्पष्ट रूपमा बुदँा 
नम्बर १५ मा चाष्ट्रहँ उसलेख गररएको छ । त्यो पधन मैले जानकारी यस सम्माधनि 
सदनमा गराउन चाहेँ ।  

िसथय अब यसमा चाष्ट्रहँ ष्ट्रवधभन्न देशको चाष्ट्रहँ हामी अन्य देशको कसपना गने हो 
भने यािायािसम्बन्िी सम्पूर्य कुराहरू चाष्ट्रहँ प्रादेल्शक सरकारले हेने मातै्र व्यवस्था रहेको 
छ । िर हाम्रो देशको संष्ट्रविानमा एकल सूचीमा पधन काननु, नीधि र मापदण्ड बनाउने 
अधिकार संघलाई ददइएको । त्यस्िै अनसूुची-9 मा चाष्ट्रहँ साझा अधिकार सूचीमा पधन 
िीनटैलाई अनमुधि जसरी अष्ट्रहले िपाईंलाई स्मरर् होला । यािायाि व्यवस्था 
कायायलयहरूले सम्बल्न्िि स्थानीय िहमा एउटै स्थानीय िहमा चसने, गडुने गाडीहरू 
सावयजधनक यािायािहरूलाई अनमुधि, रुट पधमयटको धसर्ाररस ददन े भने्न स्थानीय िहले 
ददन्छ । त्यस्िै प्रदेशधभत्र सञ्चालन हनु े गाडीको रुट पधमयटको धसर्ाररस प्रदेशले  
ददन्छ । र अन्िरप्रदेश, एक प्रदेशबाट अन्य प्रदेशमा सवारी सञ्चालन गनुयपयो भने संघले 
अनमुधि ददने गरेको व्यवस्था छ । अष्ट्रहलेको ष्ट्रवद्यमान अवस्थामा ।  

िसथय काठमाडौँ उपत्यकाधभत्र सबैभन्दा बढी चाप संघीय अनमुधि प्राप्त गाडीहरू 
देशभररबाट आउने गाडी, गडु्ने गाडी, सावयजधनक यािायाि सञ्चालन हनुे गाडी र 
प्रादेल्शक अनमुधिबाट पधन गाडी हनुे र स्थानीय िह स्थानीयस्िरबाट पधन अनमुधि प्राप्त 
गाडीहरू सञ्चालन हनुे । र एक अको ल्जम्मवारीबाट पल्न्छने भएको कारर्ले ित्कालै 
चाष्ट्रहँ यो संष्ट्रविानबमोल्जम एउटा काननु धनमार्य गरेर उपत्यकाको सहरी सावयजधनक 
यािायािलाई कसरी व्यवल्स्थि गरौँ भने्न चाष्ट्रहँ उसका उदे्दश्यका साथ उपत्यका सहरी 
सावयजधनक यािायाि प्राधिकरर्को ष्ट्रविेयक चाष्ट्रहँ प्रस्ििु आ'को हो । यो संष्ट्रविानसँग 
बाल्झएको ष्ट्रवर्य  

होइन । यसमा समदृ्ध भोधलको ददनमा अन्य देशको चाष्ट्रहँ चलन जस्िै यो यािायािको 
चाष्ट्रहँ नीधि, काननुहरू सबै व्यवस्थाहरू सम्बल्न्िि प्रदेशले नै हेने गरी जानपुने हो िर 
संष्ट्रविानले नै अनसूुची-1 मा बुदँा नम्बर 20 र अनसूुची-9 को बुदँा नम्बर 15 मा 
साझा सूची र काननु र मापदण्ड बनाउन ददन ेभएकोले अष्ट्रहले ित्काल धनमायर् गररएको 
हो भने्न म जानकारी गराउन चाहन्छु ।  
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िसथय, यो चाष्ट्रहँ अष्ट्रहले ित्कालै काननुको रूपमा धनमायर् भएको खण्डमा यसले 
चाष्ट्रहँ थप समदृ्ध हनु्छ । र केबल उपत्यका यसको रे्रर पररर्द् अध्यक्ष मेयर 
काठमाडौँको हनुे यहाँका नगरपाधलकाका सदस्यहरू चाष्ट्रहँ नगरपाधलकाको 
प्रमखु/उपप्रमखुमध्ये चाष्ट्रहँ सदस्य सबै नगरपाधलकाको सदस्य हनुे एउटा काययकारी 
प्रशासक मातै्र संघको हनुे बाँकी प्रदेशसम्बल्न्िि प्रदेशको चाष्ट्रहँ मन्त्रालय हेने यािायाि 
मन्त्रालयको सल्चव सदस्य हनुे यहाँको िाष्ट्रर्क व्यवस्थापन यहाँको यािायाि व्यवस्था 
ष्ट्रवभागका प्रमखुहरू सदस्य हनुे व्यवस्था गररएको जानकारी गराउन चाहन्छु ।  
िन्यवाद । 

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय सदस्यहरू, "सहरी क्षेत्र सावयजधनक यािायाि 
(व्यवस्थापन) प्राधिकरर् ष्ट्रविेयक, २०७६ माधथ प्रधिधनधि सभाबाट भएको संशोिनउपर 
ष्ट्रवचार गररयोस"् भन्ने प्रस्िावमाधथको छलर्ल यहीीँ समाप्त हनु्छ ।  

माननीय सदस्यहरू, अब म "सहरी क्षेत्र सावयजधनक यािायाि (व्यवस्थापन) 
प्राधिकरर् ष्ट्रविेयक, २०७६ माधथ प्रधिधनधि सभाबाट भएको संशोिनउपर ष्ट्रवचार 
गररयोस"् भन्न ेप्रस्िावलाई धनर्ययाथय प्रस्ििु गदयछु । 

यो प्रस्िावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यहरूले "हनु्छ" भन्नुहोला र यसको 
ष्ट्रवपक्षमा हनुे माननीय सदस्यहरूले "हनु्न" भन्नुहोला ।  

यो प्रस्िावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यहरूले "हनु्छ" भनु्नहोस ्। 

-"हनु्छ"  

यो प्रस्िावको ष्ट्रवपक्षमा हनु ेमाननीय सदस्यहरूले "हनु्न" भनु्नहोस ्।  

-"हनु्न" 

"हनु्छ" भन्ने पक्षका माननीय सदस्यहरूको बहमुि भएकोले "सहरी क्षेत्र 
सावयजधनक यािायाि (व्यवस्थापन) प्राधिकरर् ष्ट्रविेयक, २०७६ माधथ प्रधिधनधि सभाबाट 
भएको संशोिनउपर ष्ट्रवचार गररयोस"् भन्ने प्रस्िाव बहमुिले स्वीकृि भएको घोर्र्ा  
गदयछु । 

माननीय सदस्यहरू, अब म माननीय ल्शक्षा, ष्ट्रवज्ञान िथा प्रष्ट्रवधि मन्त्री देवेन्र 
पौडेललाई राष्ट्रिय सभाबाट पाररि गरी प्रधिधनधि सभामा पठाइएको "योगमाया आयवेुद 
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ष्ट्रवश्वष्ट्रवद्यालय ष्ट्रविेयक, २०७९ लाई प्रधिधनधि सभाबाट भएको संशोिन स्वीकारसष्ट्रहि पनुः 
पाररि गररयोस"् भन्ने प्रस्िाव प्रस्ििु गनय समय उपलब्ि गराउँछु । 

 

माननीय ल्शक्षा, ष्ट्रवज्ञान िथा प्रष्ट्रवधि मन्त्री श्री देवेन्र पौडेल:- सम्माननीय अध्यक्ष 
महोदय, अध्यक्ष महोदयको अनधुमिले राष्ट्रिय सभाबाट पाररि गरी प्रधिधनधि सभामा 
पठाइएको "योगमाया आयवेुद ष्ट्रवश्वष्ट्रवद्यालय ष्ट्रविेयक, २०७९ लाई प्रधिधनधि सभाबाट 
भएको संशोिन स्वीकारसष्ट्रहि पनुः पाररि गररयोस"् भन्न ेप्रस्िाव सभासमक्ष पेस गदयछु ।  

िन्यवाद । 

 

सम्माननीय अध्यक्ष:-माननीय सदस्यहरू, अब म उि प्रस्िवलाई धनर्ययाथय प्रस्ििु 
गदयछु । 

यो प्रस्िावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यहरूले "हनु्छ" भन्नुहोला र यसको 
ष्ट्रवपक्षमा हनुे माननीय सदस्यहरूले "हनु्न" भन्नुहोला ।  

यो प्रस्िावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यहरूले "हनु्छ" भनु्नहोस ्। 

-"हनु्छ"  

यसको ष्ट्रवपक्षमा हनुे माननीय सदस्यहरूले "हनु्न" भनु्नहोस ्।  

"हनु्न" भने्न आवाज सधुनएन िसथय राष्ट्रिय सभाबाट पाररि गरी प्रधिधनधि सभामा 
पठाइएको "योगमाया आयवेुद ष्ट्रवश्वष्ट्रवद्यालय ष्ट्रविेयक, २०७९ लाई प्रधिधनधि सभाबाट 
भएको संशोिन स्वीकारसष्ट्रहि पनुः पाररि गररयोस"् भन्ने प्रस्िाव सवयसम्मधिले पाररि 
भएको घोर्र्ा गदयछु । 

 

माननीय सदस्यहरू, राष्ट्रिय सभाको अको बैठक आजै 4:49 बजे बस्ने गरी यो 
बैठक स्थधगि हनु्छ । 

 

(िदनन्िर, अको बैठक आजै 4:49 बजे बस्ने गरी यो बैठक स्थधगि भयो ।) 

 

स्थधगि:- 16:14 बजे । 


